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Predsednik Srbije Aleksandar Vučić je, na 78. zasedanju Ge-
neralne skupštine Ujedinjenih nacija, poručio da je gaženje Povelje 
UN u slučaju Srbije preteča problema sa kojima je svet danas suo-
čen. Mir je postao zabranjena reč, a jedina vrednost koja je ostala 
velikim silama su principi, ali lažni, rekao je Vučić, ističući da je 
na delu primena dvostrukih aršina. Svi oni koji su počinili agresiju 
protiv Srbije, danas drže pridike o teritorijalnim integritetu Ukrajine, 
kaže Vučić i napominje da Srbija podržava teritorijalni integritet i 
suverenitet svih članica UN.

Vučić je poručio da veruje da su svi okupljeni na Generalnoj 
skupštini UN svesni da nema razvoja bez mira, citirajući Nelsona 
Mandelu koji je rekao da je mir najmoćnije oružje za razvoj koje iko 
može da ima.

“Moramo verovati u to i zajednički raditi na tome“, rekao je 
Vučić, dodavši da je potreban razgovor - “da slušamo i trudimo se 
da čujemo i razumemo jedni druge“.

Mir nema alternativu, kaže Vučić.
Predsednik Srbije Aleksandar Vučić optužio je zapadne države 

da su priznavanjem nezavisnosti Kosova “brutalno pogazile” pove-
lju Ujedinjenih nacija i Rezoluciju 1244 i “negirale sve principe koje 
danas brane”. Ipak, istakao je da Srbija i sve njene institucije rade 
na očuvanju dijaloga sa Prištinom pod okriljem Evropske unije.

“To jeste naš zadatak. Dijalog je moguć jedino u slučaju da se 
svi, uključujući i evropske posrednike, čvrsto držimo dogovorenog. 
Disbalans, po kome Srbija večito mora da popušta, ne vodi rešenju 
problema. Naprotiv”, rekao je Vučić.

Vučić je u UN-u optužio vlasti u Prištini i premijera Kosova Albi-
na Kurtija za porast etnički motivisanog nasilja prema Srbima.

Srbija ne priznaje nezavisnost Kosova, proglašenu 2008. go-
dine. Rezolucijom Ujedinjenih nacija 1244, na koju se poziva Beo-
grad, okončani su ratni sukobi na Kosovu. Pored ostalog, ona pro-
pisuje mandat NATO mirovne misije KFOR, sa ciljem zaštite svih 
građana Kosova. Srpska policija i jugoslovenska vojska povukle su 
se sa Kosova u leto 1999. nakon potpisivanja Kumanovskog spo-
razuma čime je okončano NATO bombardovanje SR Jugoslavije.

U osporavanju nezavisnosti Kosova, Srbija ima podršku Rusije i 
Kine, članica Saveta bezbednosti UN-a sa pravom veta.

Vučić je u obraćanju pred UN-om izjavio da Srbija “podržava i 
podržavaće” teritorijalni integritet Ukrajine.

“Jer mi svoje principe i politiku ne menjamo, bez obzira na više-
vekovno tradicionalno prijateljstvo sa Ruskom Federacijom”, rekao 
je on. Dodao je da Srbiji “pridike o teritorijalnom integritetu Ukrajine, 
drže oni koji su počinili agresiju protiv Srbije”.

“Kada ih pitamo o teritorijalnom integritetu Srbije i onome što 
su uradili mojoj zemlji, odgovor je onaj koji ste svi vi predstavnici 
malih zemalja u svetu čuli bezbroj puta - ne vraćajte se u prošlost, 
gledajte u budućnost, jer to je jedini način da vaša zemlja ostvari 

napredak”, izjavio je Vučić.
Istakao je i da Srbija podržava teritorijalni integritet i suverenitet 

svih država članica UN-a.

“Stoga mi je teško da razumem kako neki ipak nisu dosledni 
kada je u pitanju potreba poštovanja teritorijalnog integriteta Sr-
bije i kako ne shvataju da selektivna primena principa dovodi do 
izraženih podela, manjka solidarnosti i međusobnog razumevanja”, 
dodao je on.

Zvaničan stav Srbije je podrška teritorijalnoj celovitosti Ukraji-
ne. To je potvrdila i glasovima za rezolucije u Ujedinjenim nacijama 
koje osuđuju rusku agresiju.

Međutim, Srbija ne uvodi sankcije Rusije zbog agresije na Ukra-
jinu, na šta je poziva Brisel jer je kandidat za članstvo u Evropskoj 
uniji. Na kraju je predstavnike svih zemalja članica UN pozvao da 
uzmu učešće u održavanju svetske izložbe EKSPO 2027. u Beo-
gradu, ukazujući na to da je srpska prestonica i njihova kuća.

“Dođite u Beograd da zajednički slavimo ljudskost“, rekao je 
Vučić.

Ponosan je, kaže, na to što je, na predlog Srbije i grupe država, 
GS UN usvojila rezoluciju kojom se period od 2024. do 2033. godi-
ne proglašava Međunarodnom dekadom nauka za održivi razvoj.

“Verujemo da ovu dekadu moramo iskoristiti da sve naučne ka-
pacitete stavimo u funkciju razvoja i osnaživanja svakog pojedinca i 
zaštite naše planete, jer nam priroda iz dana u dan pokazuje koliko 
smo joj dužni. Ovo sve radimo zbog budućih generacija. Verujem 
da je uključivanje mladih u realizaciju Agende 2030 važan predu-
slov za njen uspeh, jer su mladi nesumnjivo najvažnija pokretačka 
snaga razvoja svakog društva“, rekao je Vučić.

Posvećeni smo obezbeđivanju mirnog suživota Srba i Albana-
ca; otvaramo granice na Balkanu

Srbija veruje da je dijalog jedini način za iznalaženje kompro-

ALEKSANDAR VUČIĆ NA GENERALNOJ SKUPŠTINI UN:

GAŽENJE POVELJE UN U SLUČAJU 
SRBIJE PRETEČA PROBLEMA SA 
KOJIMA JE SVET DANAS SUOČEN

misnog rešenja, te, ističe Vučić, ostaje posvećena ovom procesu u 
cilju obezbeđivanja mirnog suživota Srba i Albanaca.

“Mir i stabilnost regiona nema alternativu. Sa tim uverenjem na-
stupamo u svim razgovorima pod okriljem EU“, naglasio je Vučić.

Pomenuo je i da su različita tumačenja istorije uzrok mnogih 
neslaganja i otvorenih pitanja u našem regionu, ali da veruje u bu-
dućnost i u to da imamo kapacitet i sposobnost da, uz zajedničke 
napore, pokušamo da prevaziđemo razlike i fokusiramo se na ono 
što nas povezuje – a to je briga za dobrobit naših naroda.

“Želimo da gradimo mostove, a ne zidove. Moramo da gledamo 
u budućnost. Moramo da idemo napred, da iskoristimo svaku šansu 
za ekonomski rast, povezivanje i razmenu ideja. Danas, iz Beogra-
da skoro do Jadranskog mora imamo zajedničku naplatu putarina, 
a uskoro će biti tako i do Egejskog. Otvaramo granice na Balkanu, 
otvaramo tržište rada i omogućavamo slobodan protok ljudi, roba i 
kapitala. Upravo je ovo bila glavna zvezda vodilja i pokretač inicija-
tive ‘Otvoreni Balkan‘, koja je do sada dala konkretne rezultate i oja-
čala regionalno vlasništvo nad procesima ekonomskog povezivanja 
regiona“, rekao je Vučić.

Naglasio je da je “Otvoreni Balkan“ popravio i političku atmosfe-
ru, da Srbija takav pristup ima prema svim susedima, te da je ključni 
interes očuvanje stabilnosti u regionu i orijentacija ka što intenzivni-
joj saradnji u svim oblastima.

“Ovi procesi svakako su nerazdvojni deo naših nastojanja da 
postanemo punopravna članica Evropske unije, što je istovremeno 
jedan od ključnih prioriteta naše spoljne politike. Ovaj prioritet sva-
kako ne isključuje našu opredeljenost za razvoj saradnje i produ-
bljivanje odnosa sa našim tradicionalnim prijateljima iz svih delova 
sveta, gde ostajemo pouzdan i odgovoran partner. Nastojaćemo 
da jačamo postojeća i gradimo nova prijateljstva, kako bilateralno, 
tako i kroz učešće u inicijativama i forumima različitih regiona širom 
sveta“, kaže Vučić.

Naveo je da je najnovija potvrda da geografska udaljenost ne bi 
trebalo da predstavlja barijeru za saradnju je i nedavno pristupanje 
Republike Srbije Ugovoru o prijateljstvu i saradnji u Jugoistočnoj 
Aziji, a u tom kontekstu pomenuo je i EKSPO 2027, kojem će Beo-
grad biti domaćin.

Vučić je ponovio da se Srbija nalazi na evropskom putu, spre-
mna da sebe menja, reformiše i napreduje.

“Srbija danas ima veoma dobru saradnju sa SAD, u gotovo svim 
oblastima, i verujemo da će naši odnosi u budućnosti biti samo bolji. 
Istovremeno, Srbija će čuvati svoja velika i tradicionalna prijatelj-
stva na svim kontinentima, ponoseći se svojim dobrim odnosima sa 
svim narodima i državama Afrike, Azije, Latinske Amerike. Ne deli-
mo ljude po boji kože i njihovoj religijskoj pripadnosti, zato su naši 
odnosi sa NRK, Republikom Korejom, Japanom i brojnim arapskim 
i drugim muslimanskim zemljama na najvišem istorijskom nivou“, 
kaže Vučić.

Ne prekidamo, dodao je, ni važne istorijske veze sa Ruskom 
Federacijom.

Većini za koju ne postoje dupli standardi - čuvajući naše gra-
nice, čuvate i svoje Vučić je ipak zahvalio globalnoj većini, napo-
menuvši da znatno više od polovine članica UN na primeru Srbije 
podržava Povelju UN i ne podržava njeno nasilno rasparčavanje.

“Drago mi je da za većinu država članica UN dupli standardi ne po-
stoje. Duboko smo zahvalni svima vama koji nesebično podržavate 
i naše napore za očuvanje teritorijalnog integriteta čime potvrđujete 
svoju privrženost Povelji UN. Čuvajući naše granice danas, čuvate i 

svoje 

granice i čuvate mir. U vaše ime, jednako kao i u naše sopstveno, 
nastavićemo da iz godine u godinu ukazujemo da odbrana princi-
pa jeste isto što i odbrana slobode, nezavisnosti i mira“, rekao je 
Vučić.

Istakao je da Republika Srbija, njena Vlada i sve institucije u 
punom kapacitetu rade na očuvanju dijaloga sa Prištinom pod okri-
ljem EU.

“To jeste naš zadatak. Dijalog je moguć jedino u slučaju da se 
svi, uključujući i evropske posrednike, čvrsto držimo dogovorenog. 
Dizbalans, po kome Srbija večito mora da popušta, ne vodi rešenju 
problema. Naprotiv“, rekao je Vučić.

U tom kontekstu, objasnio je da diskusija sa Vladom u Prištini 
često deluje više kao monolog nego dijalog.

“Jer je teško objasniti zašto više od 10 godina od potpisivanja 
Briselskog sporazuma i preuzetih obaveza nemamo formiranu Za-
jednicu srpskih opština“, rekao je Vučić.

“Ali sa značajnom razlikom – Srbija podržava teritorijalni integri-
tet i suverenitet svih država članica UN. Ponoviću – svih - država 
članica. Stoga mi je teško da razumem kako neki ipak nisu dosledni 
kada je u pitanju potreba poštovanja teritorijalnog integriteta Srbije 
i kako ne shvataju da selektivna primena principa dovodi do izraže-
nih podela, manjka solidarnosti i međusobnog razumevanja“, rekao 
je Vučić.

Bez morala u svetskoj politici, ulazimo u eru velikih podela i 
sukoba. Vučić je poručio da je pomalo tužno što se svi oni veliki, 
koje pravo i pravda ne interesuju, u svakoj različitoj prilici, pozivaju 
na drugačije principe, na one koji im u tom trenutku odgovaraju.

“Kada se takva politika vodi, kada morala nema u svetskoj po-

litici, onda je jasno da ulazimo u eru velikih podela i velikih suko-
ba. I ne samo političkih ekonomskih, već i vojnih. I baš u ovakvoj 
teškoj situaciji, Ujedinjene nacije predstavljaju poslednju suštinsku 
platformu koja nas sve okuplja, bez obzira na sve naše različitosti 
i podele. Verujem da su posvećenost miru i razvoju, želja za re-
šavanjem sporova dijalogom, pronalaženje zajedničkih načina za 
okončanje patnji ljudi i obezbeđivanje prosperitetnije i stabilnije bu-
dućnost upravo ono što nas ujedinjuje“, kaže Vučić.

Zato, dodaje, pružamo punu podršku svim važnim reformskim 
procesima same organizacije UN, uključujući i inicijative general-
nog sekretara UN, u cilju daljeg jačanja uloge ove najvažnije svet-
ske organizacije. Posvećeni smo obezbeđivanju mirnog suživota 
Srba i Albanaca; otvaramo granice na Balkanu Srbija veruje da je 
dijalog jedini način za iznalaženje kompromisnog rešenja, te, ističe 
Vučić, ostaje posvećena ovom procesu u cilju obezbeđivanja mir-
nog suživota Srba i Albanaca.

“Mir i stabilnost regiona nema alternativu. Sa tim uverenjem na-
stupamo u svim razgovorima pod okriljem EU“, naglasio je Vučić.

Vučić je naveo i da je, nakon dugih pregovora i sa mnogo op-
timizma, usvojena Agenda 2030 - plan akcije za ljude, planetu i 
prosperitet, kojim su svetski lideri dali obećanje da “niko neće biti 
izostavljen“. Ističe da na pola puta do proklamovanog roka za ispu-
njenje Agende, i dalje postoji tračak nade da će uspeti da se ispuni 
dato obećanje, iako je, kaže, mnogo razloga za zabrinutost. 

Vučić je u UN-u istakao da je Srbija na evropskom putu, ali da 
“nije spremna da okrene leđa tradicionalnim prijateljstvima koje je 
gradila vekovima”.

U delegaciji sa predsednikom Vučićem bili su ministar spoljnih 
poslova Ivica Dačić i ambasador Srbije u SAD, Marko Đurić.

Vučić je na marginama zasedanja Generalne skupštine Ujedi-
njenih nacija imao niz bilateralnih susreta.
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Svečana akademija povodom 10 godina postojanja srpskih 
dopunskih škola Prosvjete u Austriji održana je u Beču, uz kultur-
no-umetnički program i prisustvo srpskih đaka.

Himnom „Bože pravde“ u izvođenju Jelene Krstić i nastupom 
Malog hora Prosvjete, u bečkoj Albert hali, započela je svečanost 
povodom Prosvjetinog jubileja – 10 godina postojanja Prosvjetine 
Mreže dopunskih škola srpskog jezika u Austriji.

Uvaženim gostima i prijateljima 
Društva obratili su se predsednik 
Prosvjete u Beču Marko Sarić i iza-
slanik episkopa Andreja otac Petar 
Panić. Počasni gost na akademiji 
bio je predsednik Uprave za sarad-
nju sa dijasporom i Srbima u regionu 
Arno Gujon, koji je pohvalio napore 
i rad Prosvjete na formiranju i nego-
vanju škola, istakavši da je podrška 
institucija Srbije veoma važna i da 
je jedan od prioriteta Uprave da po-
mogne osnivanje dopunskih škola 
srpskoj jezika u inostranstvu i omo-
gući deci rođenoj u rasejanju da u 
potpunosti savladaju srpski jezik.

“Srbi u Austriji, koji čine jednu od 
najbrojnijih manjinskih zajednica u ovoj zemlji, poštuju Austriju, ali 
ne zaboravljaju ko su i odakle su. Oni vole Srbiju, njenu istoriju, 
kulturu i jezik. Uloga srpskih dopunskih škola u očuvanju tih vred-
nosti je važna jer deca uče o jeziku i kulturi, ali i upoznaju drugare 
i drugarice sa kojima mogu da razgovaraju na srpskom jeziku”, re-
kao je Gujon.

Uprava je u protekle tri godine finansirala rad i otvaranje srpskih 
škola u Austriji sa 7.750.000 dinara, donirala 10.000 udžbenika i 
lektira kao i didaktički materijal, saopšteno je iz Ministarstva spolj-
nih poslova.

Publika je uživala u kratkom filmu o Prosvjetinim đacima, na-

stavnice Vesne Špirić, koji je prikazao 
svu lepotu druženja i učenja u Pro-
svjetinim školama.

Gujon je, zajedno s predsedni-
kom Prosvjete Srđanom Mijalkovi-
ćem, u nedelju, 1. oktobra, svečano 
otvorio 10 novih dopunskih škola srp-
skog jezika u Austriji. Škole, koje po-
hađa preko 300 dece, već su počele 
s radom.

Tim povodom, Arno Gujon, izjavio je u Beču da je otvaranje ško-
la srpskog jezika širom sveta prioritet organa kojim rukovodi.

“Ako od rođenja živite u inostranstvu, bez škole nije jednostav-
no savladati maternji jezik u potpunosti. Jezik je u srži kulture i iden-
titeta svakog naroda. Učeći srpski, deca iz Austrije čuvaju svoj iden-
titet i korene. U dopunskim školama, deca ne uče samo gramatiku i 
ćirilicu, već i istoriju i kulturu Srba”, rekao je Gujon.

Osnivač srpskih škola u Austriji i 
dugogodišnji prvi čovek Društva Sr-
đan Mijalković je održao toplu besedu 
o počecima i trajanju škole i zahvalio 
se svima koji su pomogli rad škola, 
kako u Austriji, tako i matici, a poseb-
nu zahvalnost uputio je nastavnicima 
i svojoj porodici koja je takođe uklju-
čena u rad Prosvjete u Beču.

Uprava je u prethodne tri godine otvorila 34 škole širom sveta, 
u Austriji, na Malti, u Rusiji, Španiji, Portugaliji, Holandiji i na Kanar-
skim ostrvima.

Arno Gujon, direktor Uprave za saradnju s dijasporom i Srbima 
u regionu je, zajedno sa osnivačem i velikim pregaocem posve-
ćenom očuvavanja srpstva prof. Srđanom Mijalkovićem svečano 
otvorio novih deset Prosvjetinih škola koje su ove godine osnovane. 

Tako sada širom Austrije u 32 razreda oko 1.000 dece srpskog 
porekla, čuva srpski jezik, kako bi održali vezu sa maticom, usvojili 
kulturu svojih roditelja, tradiciju svojih predaka.

MIHAEL LUDVIG GRADONAČELNIK BEČA 
PRIMIO DELEGACIJU KUD “JEDINSTVO”
MONOGRAFIJA NA POKLON 

IZRAZ ISKRENE ZAHVALNOSTI 
ZA ODLIČNU SARADNJU 

SA GRADSKIM I AUSTRIJSKIM VLASTIMA
Na policama u kancelariji prvog čoveka 

Beča, Mihaela Ludviga, od pre nekolo dana 
nalazi se i jedna posebna knjiga – “Mono-
grafija Kulturno-umetničkog društva Jedin-
stvo”, u kojoj je sabrano pet decenija posto-
janja najstarijeg srpskog društva u Austriji. 
Monografiju je gradonačelniku Beča uručila 
delegacija uprave kluba na čelu sa Cicom 
Rajković, predsednicom Jedinstva.

– Posebno smo srećni što je “Monogra-
fija” konačno u rukama Mihaela Ludviga, 
čoveka koji je prepoznao značaj postojanja 
našeg udruženja, snažno podržao projekat 
pripreme i izdavanje ove knjige i bio pokro-
vitelj. Zahvalni smo Gradu Beču na svoj 
dosadašnjoj pomoći – rekla je Rajkovićeva.

Od Jedinstva, osnovanog 1970. godine, 
počeli su da se formiraju i drugi srpski klu-
bovi u Beču.

– Oduvek smo imali odlično saradnju 
sa austrijskim vlastima, sa Gradom Bečom, 
posebno sa našom Drugom bečkom opštinom. I u “Monografiji” svoje zasluženo mesto su dobili predstavnici bečkih vlasti koje su 
učestvovale u našim brojnim manifestacijama”, dodala je Rajkovićeva.

Upravo je i sam Mihael Ludvig, u vreme dok je obavljao druge dužnosti u gradskoj vlasti, u nekoliko navrata, prisustvovao različitim 
proslavama Jedinstva, pokazujući i na taj način, koliko je za Beč važna srpska zajednica.

– Ova “Monografija” posvećena je Jedinstvu, ali zapravo na poseban način, to je i priča o Beču, pre svega o ljudima koji u njemu 
žive – rekao je Ludvig i ukazao je da je srpska zajednica veoma dobro integrisana u Beču.

Omladinci iz Kulturno-sportskog društva “Bambi” iz Beča uče-
stvovali su u trodnevnom kampu “Mali opanak” koji je, u organiza-
ciji Ministarstva bez portfelja zaduženo za koordinaciju aktivnosti i 
mera u oblasti odnosa s dijasporom, održan u Kosjeriću. Grupa od 
25 dece “Bambija” uzrasta 12 do 15 godina 
učestvovala je u pevačkim i igračkim radioni-
cama, radionicama starih zanata i u dečijim 
čobanskim igrama, zatim u defileu učesnika 
i dobro se zabavljala na koncertu pop muzi-
ke. Deca su imala priliku da pokažu i svoje 
igračko umeće u okviru programa u kome su 
nastupili svi učesnici kampa.

„Ovakvi kampovi, koji se održavaju u or-
ganizaciji Ministarstva bez portfelja zaduže-
no za koordinaciju aktivnosti i mera u oblasti 
odnosa s dijasporom na čelu sa ministrom 
Đorđem Milićevićem, su vrlo važni za sve 
nas u dijaspori i ostvarili su evidentno veliki 
uspeh. Sa jedne strane, deca koja učestvuju 
imaju priliku da se upoznaj i druže se sa svo-
jim vršnjacima iz zemlje, dijaspore i regiona, 

ali i uče o tradiciji i kulturi zemlje iz koje potiču. Sa druge strane, 
ovakvi festivali su dokaz koliko je Republika Srbija okrenuta dijas-
pori i to je jasan signal da mi koji živimo u rasejanju nismo sami i 
da uvek možemo da se oslonimo i sarađujemo sa maticom. Zato 
je važno da imamo što više ovakvih kampova, festivala i sličnih 
okupljanja“, kaže Aleksandar Stanković, predsednik KSD “Bambi” 
iz Beča.

Kamp “Mali opanak” okupio je, prema zvaničnim podacima Mi-
nistarstva, 200 mališana iz Austrije, Crne Gore i Republike Srpske 
i to je samo jedan od 22 kampa širom Srbije čiju je organizaciju 
finansirala Republika Srbija i kroz koje je ovog leta prošlo oko 5.000 
dece srpskog porekla iz celog sveta. Kamp je posetio i pozdravio 
učesnike i resorni ministar Đorđe Milićević.

KSD „BAMBI“ IZ BEČA 
UČESNIK KAMPA „MALI 
OPANAK“ U KOSJERIĆU

U BEČU ODRŽANA SVEČANA 
AKADEMIJA POVODOM 10 GODINA 

POSTOJANJA SRPSKIH DOPUNSKIH 
ŠKOLA PROSVJETE U AUSTRIJI
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Prof. dr Momir Tabaković nedavno je na EU PVSEC, najvećoj 
svetskoj konferenciji za fotonaponska istraživanja, predstavio svoja 
saznanja u toj oblasti. Ova konferencija je 40. put održana u Lisa-
bonu i ponudila je jedinstvenu platformu za predstavljanje najno-
vijih tehnologija i inovacija u oblasti proizvodnje solarne energije.

Kada smo ga zamolili za razgovor, ljubazno se odazvao, i bili 
smo zaista iznenađeni. Dan nakon Lisabona već je bio u poslovno 
u Južnoj Africi, gde je cilj bio da se poboljša zapošljivost studenata 
u oblasti obnovljivih izvora energije povećanjem saradnje između 
univerziteta i industrije.

Nakon povratka u Beč mogli smo da razgovaramo.
Tabaković je odrastao pored babe i dede u selu Podvrška po-

red Kladova, odakle se doselio u glavni grad Austrije kada je imao 
11 godina, gde su već radili njegovi roditelji. Ljubav prema nauci, 
objašnjava da je već od malena voleo da istražuje nove stvari i tako 
se razvila ideja da radi u ovoj oblasti.

Od 2006 -2011. godine, za vreme studiranja radio je u farma 
industriji (Firma Baxter). U to vreme je tema obnovljive energije bila 
sve važnija, tako da sam odlučio da to studiram i tako sam ostao u 
ovoj oblasti, kaže za Zavičaj prof. dr Tabaković.

Za vreme master studija i doktorata radio je na Fakultetu struč-
nih nauka u Beču, a od 2020. je profesor i istraživač nacionalnih i 
međunarodnih projekata. Od ove godine šef je odeljenja za obnov-
ljivu energiju i klimatski prilagođene zgrade. U odeljenju rade pored 
njega još 17 profesora, lektora i laboranta za čiji rad je odgovoran.

Prof. dr Tabaković je u Lisabonu imao priliku da predstavi svo-
ja saznanja u oblasti istraživanja fotonaponske energije, na temu 
“Poređenje izgradnje integrisanih fotonaponskih inovativnih struk-
tura sistema u više zemalja” On vodi i velike projekte sa raznim 
evropskim državama na temu obnovljivih energija, a na tu temu je 
angažovan i u Srbiji.

Jedan od većih projekta koji vodi Tabaković je finansiran sa 
strane Evropske unije sa oko 3 miliona evra. Predviđene radnje 
datog projekta su reprezentativne za inovativno renoviranje sa ve-
likim potencijalom neposredne replikacije drugih stambenih zgrada 
iz opština i socijalnih stanova koji su uključeni. 

Projekat sastavlja i blisko integriše sve potrebne aktere i mere. 
Predviđena rešenja će dovesti do boljeg kvaliteta života za sve ci-
ljane krajnje korisnike. Obnovljive energije i energetska efikasnost 
je tema u celom svetu, tako i u Srbiji. Mislim da svako može da 
doprinese i da svoj udeo uštedi energije i transformaciji sadašnjeg 
energetskog sistema od ulja i gasa prema čistoj zelenoj energije.

Nedavno je Privredna komora Srbije kreirala Strategiju Poslov-
nog saveta za dijasporu za period 2023-2027. godine. U radu Po-
slovnog saveta za dijasporu učestvovaće više od 40 pojedinaca iz 
dijaspore iz različitih sektora u brojnim temama, dok će ostali člano-
vi biti instituti i agenti Srbije, tehnički fakulteti i lokalne samouprave. 
Tabaković je član u tematskoj grupi Razvoj preduzetništva u proi-
zvodnji, prodaji i izvozu energije iz solarnih postrojenja/energana.

Jedan od osnivača Kulturnog društva Podvrška je i Tabaković. 
Društvo je neprofitno udruženje građana sa sedištem u Beču koje 
prvenstveno okuplja meštane Podvrške i opštine Kladovo, koji žive 
u Austriji i izvan granica Srbije. Podvrščana ima i u Klagenfurtu i 
Bregencu, ali je zbog njihove brojnosti društvo osnovano u Beču, 
a tome su prethodile brojne građanske inicijative. Razni društveno 
korisni projekti realizovani su samoinicijativno pa se zbog koordi-
nacije i brzine realizacije javila potreba za organizacijom koja će 
infrastrukturom pratiti projekte. U martu 2014. održan je prvi sa-
stanak meštana Podvrške, koji žive i rade u Beču, a u aprilu 2015. 
skupština KD Podrška.

Zabave smo do Korone or-
ganizovali i imamo želju da sle-
deće godine nastavimo kada 
ćemo obeležiti 10 godina od 
formiranje KV Podvrška, pa 
je i to prilika da se svi zajedno 
okupimo. KV Podvrška ima cilj 
da spaja naše ljude u dijaspori 
i da im pomognemo. Dobar rad 
društava dijaspore trebalo bi da 
bude u interesu i države i da na 
neki nači pomogne da bi rad bio 
što uspešniji. Treba da mlade 
uključimo u svakom slučaju. 
Trenutno su deca od orgnizato-
ra u Društvu uključena u rad KV 
Podvrška. Neki igraju fudbal za 

klub, ali ima tu još dosta mogućnosti. Ljubav prema otadžbini gradi 
se od malih nogu, tako da se mi trudimo da što više dece i mladih 
budu deo našeg udruženja. Povezivanje članova kako bi se očuva-
la naša tradicija prioritet je društva, koje je ponosno i na fudbalski 
tim koji se takmiči na teritoriji Beča.

- Moja poruka mladima u Srbiji, ono što ja mislim, je da svako 
mora da se bori sam za svoju sreću i da je upornost jedan važan 
deo da se uspe u životu. Tako da je to poruka za sve, ne samo za 
mlade u Srbiji.

GOST ZAVIČAJA - PROF. DR MOMIR TABAKOVIĆ:
NAŠI USPEŠNI LJUDI MOGU MNOGO DA 
POMOGNU, AKO NA PRAVILAN NAČIN 

PROMOVIŠU SVOJU OTADŽBINU

Naši uspešni ljudi mogu da pomognu svojoj otadžbini na više 
načina. Kao prvo da promovišu na pozitivan način svoju državu 
prijateljima, kolegama, poznanicima u državi kojoj žive. Da bi ti ljudi 
kao turisti, investitori došli u našu državu. Kao drugo, većina na-
ših roditelja su uložili u izgradnju kuća, štala itd. koje su nažalost 
prazne. Mislim da mlađe generacije treba da počne da ulaze u po-
slove. U neki biznis, da otvaraju radna mesta, da ljudima dajemo 
mogućnost da zarade i ostaju u otadžbini. Kao treće, je saradnja sa 
našim kompanijama, privatnicima i univerzitetima. 

Država i opštine treba svima iz dijaspore koji su žele da inve-
stiraju u rodnom kraju, da pomognu oko brzog procesa i da imple-
mentiraju tako reci „ one- stop -shop“, gde može u opštini da se na 
jednom šalteru reši veći deo potrebne papirologije. Da se ne šeta 
na više strana i gubi i ono malo vremena dok je u Srbiji, a je želeo 
da ga iskoristi i za posetu porodici i prijateljima. Mislim da je pre 
potrebnija dobra volja da se tako radi, nego li što postoje razne 
administrativne prepreke.

Dan dijaspore opštine Kladovo u Beču koji je održan početkom 
oktobra prošle godine bio pravi prvi dobar korak. Predstavnici Op-
štine Kladovo su bili prisutni i pružili nam njihovu pomoć, što je 
mnogo važan i bitan znak. Takvi sastanci u mnogome pomažu, ne 
samo da se stekne poverenje u organe lokalne samouprave, već i 
da se saznaju iz prve ruke koje su sve pogodnosti investiranja. Svi 
koji su bili na sastanku stekli su isti utisak da Opština želi maksimal-
no da pruži pomoć potencijalnim investitorima. Sada je bitno da i u 
praksi to bude realizovano, jer se često, mimo rukovodstva javljaju 
sitne birokrate koji često iz ličnih razloga usporavaju ceo postupak 
donošenja raznih dozvola.

Trenutno imam dobru saradnju sa Univerzitetom u Novom 
Sadu. Redovno radimo na zajedničkim projektima i razmeni stu-
denata, ali i redovno posećujem konferencije po Srbiji, gde držim 
predavanja i učimo jedni od drugih. Mislim da je edukacija uspeh 
svake države i naroda ističe Tabaković.

- Slobodno vreme i vreme za porodicu je sve stvar organizacije 
i prioriteta. Porodica mora da bude na prvom mestu. Nažalost desi 
se i meni da kroz poslovna putovanja i obaveza bude to kraće. 
Sve u svemu pokušavam da vikend provedem sa porodicom i pri-
jateljima. Inače je jako važno da se deca iz našeg kraja druže i na 
zaborave svoje korene, dodaje dr Tabaković.

Imamo i dalje preko Verein KD Podvrska aktivan fudbalski klub 
imamo svake nedelje utakmice. Ja nisam više kao igrač aktivan, ali 
pokušavam da dođem sa starijim sinom i da se družimo i da upo-
zna drugu decu iz našeg kraja.

Uspevam da mesec, dva budem u Podvrškoj. Imam tamo svoju 
kuću, baštu, održavam vinograd. Inače pečem svake godine odlič-
nu rakiju i pravim još bolje vino, dodaje uz osmeh Momir.

I ne samo to. Trenutno radim na dobijanju građevinske dozvole 
za turistički objekat u Kladovu. Nadam se da ću do kraja godine 
imati celu papirologiju i da ću moći da počnem na proleće sa ra-
dovima, završava ovaj izuzetno vredan mladi čovek, koji uz sve 
obaveze ne zaboravlja ni svoju otadžbinu, ni svoj zavičaj.

Momir Tabaković je šef odeljenja obnovljivu energiju i klimat-
ski prilagođene zgrade na Fakultetu stručnih nauka Technikum 
Wien. Doktorirao je obnovljive izvore energije na Tehničkom uni-
verzitetu u Bratislavi i završio master studije iz obnovljivih izvora 
energije na Tehničkom univerzitetu Beču. 

Naslov doktorske disertacije bio je: Direct conversion of wa-
ste heat into electric energy by thermoelectric generators - Di-
rektna konverzija otpadne toplote u električnu energiju pomoću 
termoelektričnih generatora.

Viši je istraživač i predavač na Technikum Wien u oblasti 
obnovljivih izvora energije. Član je tehnološke platforme Pho-
tovoltaik Austria, Svetskog energetskog saveta, Međunarodnog 
termoelektričnog društva i Evropskog termoelektričnog društva.    
     On vodi nacionalne i međunarodne projekte visoko-inovativni 
energetski sistem kvarta koje omogućuje snabdevanje sa 100 
odsto lokalno proizvedenom obnovljivom energijom za grejanje 
i hlađenje, zahvaljujući geotermalnim bušotinama, termičkoj ak-
tivaciji građevinske konstrukcije, izvorima, toplotnim pumpama i 
fotovoltaik - postrojenju.



UPOZNAJTE VINA TAMO GDE NASTAJUUPOZNAJTE VINA TAMO GDE NASTAJU

VINARIJA MATALJ VINARIJA MATALJ 
PONOSNI SMO VLASNICI JOŠ DVE PONOSNI SMO VLASNICI JOŠ DVE 
SREBRNE DECANTER MEDALJE! SREBRNE DECANTER MEDALJE! 

Bukovski cuvee, kao pravi predstavnik 
naše vinarije sa sortama Prokupac i 

Začinak dobija pažnju koju i zaslužuje!

Sinonim za lepršavost i svežinu, ovo vino 
spaja kvalitet grožđa sa jedinstvenim 

teroarom vinograda Terasa iz kog potiče. 
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Ovogodišnji “Mokranjčevi dani” ostaće zapamćeni po nadahnu-
toj besedi, sjajnoj selekciji, izvanrednim izvođačima i zadovoljnoj 
publici. No, pođimo redom.

Podizanjem festivalske zastave uz zvuke fanfara i čuvene Še-
ste rukoveti u Negotinu je otvoren 57. Festival “Mokranjčevi dani. 
Delegacije lokalne samouprave, Ministarstva kulture Republike Sr-
bije, Doma kulture „Stevan Mokranjac“, Muzeja Krajine, negotinske 
Umetničke škole, dirigenata negotinskih horova i Kulturno umet-

ničkog udruženja iz Mokranja, 
položile su cveće na spomenik 
slavnom kompozitoru Stevanu 
Stojanoviću Mokranjcu.

“Velikan koji je potekao iz 
malog mesta, napravivši svo-
je prve korake upravo ovde, u 
ovom dvorištu, koračao je kroz 
život krupnim koracima ispu-
njavajući svoje snove i vizije, 
ujedno stvarajući dragocena 
srpska muzička dela. Nadahnu-
to radeći na očuvanju narodnih 
pesmama i komponujući duhov-
nu muziku, Stevan Mokranjac je 

stvorio vanvremenske Rukoveti i dela koja se izvode u našim hra-
movima, ali van granica naše zemlje. Njegova dela pronose glas o 
našoj tradiciji, Negotinu i Srbiji. I kako da ne budemo više nego za-
hvalni na svemu što je za života uradio, stvarajući neuništiv temelj 
naše muzike i kulture. Ponosni smo što imamo tu čast da se svakog 
septembra  poklonimo i festivalskim programima ukažemo na ne-
izbrisav trag koji je on ostavio.”, rekao je u pozdravnoj reči Vladi-
mir Veličković, predsednik Opštine Negotin i zahvalio se na podršci 
Ministarstvu kulture  Republike, prijateljima festivala i sponzorima.

U svojoj besedi Katarina Tomašević, direktorka Muzikološkog 
instituta SANU govorila je o značaju Mokranjčevog stvaralaštva za  
nacionalnu muzičku kulturu.

“Nije nimalo slučajno da se upravo oko Mokranjčevog imena, i 
oko njegovog rodnog Negotina i Krajine, okupila intelektualna i mu-
zička elita tokom minulih decenija. Da je Stevan Mokranjac svojim 
ukupnim delom zadužio celokupnu nacionalnu muzičku kulturu, sve 
do danas, ali i da je mlađim savremenicima i sledbenicima pokazao 
put, te da je upravo kontinuitet srpske muzike u delima nastavljača 
– počev od generacije Petra Konjovića, Miloja Milojevića, Steva-
na Hristića i Marka Tajčevića, pa potom i nešto mlađih – Mihaila 
Vukdragovića, Milenka Živkovića – bio utemeljen kao kanonska 
vrednost upravo  u Mokranjčevom opusu, kako svetovnom, tako i 
duhovnom, nesporna je i neoboriva konstanta. Navešću ovde samo 

dva, nezaboravna zaključka dr Dragutina Gostuškog: prvi – da je 
Stevan Mokranjac bio i ostao najbolji kompozitor u istoriji srpske 
muzike, i drugi – da je Heruvimska pesma „najlepša pesma na sve-
tu“, poručila je  dr Katarina Tomašević.

57. Festival „Mokranjčevi dani“ otvorio je  Miodrag Ivanović, dr-
žavni sekretar u Ministarstvu kulture Republike Srbije.

“ Temelj opstanka naše kulture, Mokranjac je video u izvornom 
narodnom stvaralaštvu. Smatrao je da će valjana srpska umetnič-
ka muzika nastati na ovoj osnovi. I sve što je stvarao, stvarao je s 
ovom idejom na umu, gradeći naš nacionalni muzički kanon kojem 
se i danas vraćamo, da bismo od njega po Mokranjčevom savetu 
krenuli dalje- sa svešću o našoj muzičkoj tradiciji. Danas „Mokranj-
čevi dani“ odslikavaju kreativne domete savremenog srpskog mu-
zičkog stvaralaštva i naglašavaju stvaralačku snagu ove manifesta-
cije. Festival je i kroz bogatau međunarodnu saradnju dao značajan 
doprinos razvoju i promociji dela naše nacionalne muzike, nastale 
na tragu Mokranjčevog stvaralaštva i njegove vizije o budućnosti 
srpske muzičke kulture kao ravnopravnog dela evropske kulture”, 
istakao je državni sekretar Miodrag Ivanović.

Plaketu 57.“Mokranjčevih dana“ besedniku Festivala, dr Katari-
ni Tomašević, uručila je Jovanka Stefanović-Stanojević, direktorka 
Doma kulture „Stevan Mokranjac“,  dok je državnom sekretaru Mi-
odragu Ivanoviću, plaketu za Ministarstvo kulture Republike Srbije 
predao Vladimir Veličković, predsednik Opštine Negotin.

Na Natpevavanju, prve fe-
stivalske večeri, nastupilo čak 
šest horova. Pobeda je pripala 
Polifonom horu „Ankara“ pod 
upravom Nilgun Tuzkaja Arkan, 
koji je na Festivalu izveo Mokra-
njčevu kompoziciju na turskom 
jeziku „Ne Güzelsin” (Kako si 
lepa), dok je žiri u sastavu: 
prof. dr Sonja  Marinković, mu-
zikolog, dr Katarina Tomašević, 
muzikolog i Božidar Crnjanski, 
dirigent prvi put dodelio nagra-
du za najuspešnije izvedenu 
kompoziciju na Natpevavanju i 

to Horu Umetničke škole „Stevan Mokranjac“ pod upravom Dani-
la Perkovića za interpretaciju „Tri madrigala, samo malo drugači-
ja“ Konstantina Babića. Mešoviti pevački hor „Ina“ iz Zagreba pod 
upravom Bojana Pogrmilovića osvojio je nagradu za autentičnu in-
terpretaciju folklorom inspirisanih dela, dok je Horu „Ars Vocalis“ iz 
Beograda, sa dirigentom Miroslavom Arbanovskim pripala nagrada 
za najkompleksniji izvedeni program i najuspešnijeg solistu Marka 
Kostića. Aleksinačkom mešovitom horu „Šumatovac“ pod upravom 
Dimitrija Golubovića i Horu „Sveti Simeon Bogoprimac“ iz Smede-
revske Palanke, kojim je rukovodio Miloš Urošević, žiri je dodelio 
diplome za učešće.

I inače, 57. „Mokranjčevi dani“ bili su u znaku horske muzike. 
Celovečernji koncert priredili su prošlogodišnji pobednici  Natpe-
vavanja – Novosadski kamerni hor pod upravom Božidara Crnjan-
skog, ponudivši izuzetno zanimljiv muzički program u kome se do 
poslednjeg minuta moglo i moralo uživati. 

I horske večeri od kojih su usledile još dve, i to u prostoru Hra-
ma Svete Trojice u Negotinu, ostaće upamćene. Publici je ove 
godine, prvi put, koncertno predstavljena Liturguja Svetog Jovana 
Zlatoustog, Karela Napravnjika, delo napisano na tragu Mokranj-
čeve tradicije, komponovano dvadesetih godina prošlog veka. Na 
taj način u Negotinu je Hor „Josif Marinković“ iz Vršca obeležio 
Festivalska publika je bila prezadovoljna izvanrednim izvođenjem 
Mokranjčevih dela namenjenih danima Velikog posta, koja su izneli 
horisti RTS-a pod maestralnim vođstvom Bojana Suđića. 

Podijum „Večernje serenade“ ove godine je pripao Vokalnom 
kvartetu „Vita Brevis” iz Zrenjanina, dok su najmlađi uživali u ope-
ri „Mali dimničar“ Bendžamina Britna. Reč je o predstavi rađenoj 
u koprodukciji pozorišta „Duško Radović“ iz Beograda i Muzičko 
opersko teatarske organizacije MOTO.

Savremenoj srpskoj muzici  bio je posvećen nastup kamernog 
orkestra „Metamorfozis“ sa maestralnim violinistom Sašom Mirko-
vićem. “Slike samoće”, Žarka Mitrovića,  imale su u Negotinu svet-
sku premijeru, a jedan od naših najistaknutijih gudačkih kamernih 
sastava izveo je i delo “Stubovi” mladog novosadskog kompozitora 
Ivana Markovića, koji vodi poreklo iz Mokrančevog grada i koji je 
učestvovao u izvođenju dela na negotinskoj sceni. 

Iznenađenje Festivala bio je nastup Policijskog orkestra Mi-
nistarstva unutrašnjih poslova iz Republike Srpske, vešto vođen 
dirigentom Dušanom Pokrajčićem. Ovacije su pripale solistima i 
posebno Negotincu, Aleksandru Jovanoviću, koncert majstoru  Po-
licijskog orkestra.

Mokranju u pohode krenuli su i ovog septembra učesnici i gosti 
“Mokranjčevih dana“ ali i brojni Negotinci koji su u porti Crkve Svete 
Trojice iz 1872. godine bili u prilici da, pre svega, odaju počast na-
stojanjima kulturno umetničkih društava da sačuvaju kulturni identi-
tet svog kraja i bogato nasleđe.

Pored domaćina, KUD „Mokranjac“ iz Mokranja u programu je 
učestvovao i KUD „Kraljevačka riznica“ iz Kraljeva.

U tradicionalnim prepodnevnim programima pod nazivom „Kla-
sika u 11“ u centru Negotina ove godine pored učesnika Natpeva-
vanja horova, predstavili su se i Banjalučki kamerni ansambl, Hor 
„Wallachia“ Gradskog horskog ansambla „Mokranjac“ iz Negotina, 
sa dirigentom Draganom Marinović-Simonović, Gradsko pevačko 
društvo „Stevan Mokranjac“ iz Zaječara sa dirigentom Majom Mi-
lenković, Vesna Garabantin, violončelo i Marko Miljković, klavir, kao 
i članice negotinskog Udruženja „Artist“: Milja Videnović (klavir) i 
Magdalena Antić (sopran), sa gošćom Kristinom Ćirović (violina). 

57. FESTIVAL “MOKRANJČEVI DANI”

NADAHNUTA BESEDA, SJAJNA 
SELEKCIJA, IZVANREDNI IZVOĐAČI, 

ZADOVOLJNA PUBLIKA…
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Na kamernom podijumu Mokranjčevih dana predstavili su se 
flautista Ljubiša Jovanović i pijanista Aleksandar Serdar, te je na 
taj način i festival u Negotinu dao doprinos obeležavanju jubileja 40 
godina uspešnog trajanja na našoj umetničkoj sceni, svetski prizna-
tog flautiste Ljubiše Jovanovića. Veče je bilo posvećeno baroknoj 
muzici, a izvođenje dvojice izuzetnih umetnika izazvalo je podjed-
nake hvalospeve publike i muzičke kritike. 

Verni saradnik Festivala „Mokranjčevi dani“, Radio Beograd 2, u 
godini u kojoj obeležava jubilej, 65 godina rada, festivalskoj publici 
u Negotinu predstavio se svojim glavnim programskim akcijama po-
svećenim mladima, a to su „Timočka lira“ i „Najbolji mladi pijanisti“.

U negotinskom Domu kulture priređene su i dve festivalske 
izložbene postavke. Traganja dr um. Đorđa Sokolovskog u okviru 
slikarske izložbe „Ka novoj ikoni“ i radova primenjenih umetnika sa 
25. Kolonije „Eho muzike“. Organizovane su i dve naučne tribine: 
o stvaralaštvu Stevana St. Mokranjca, dr Melite Milin i o jednom 
od najznačajnijih srpskih simfoničara, Vasiliju Mokranjcu, u povodu 
stogodišnjicnje njegovog rođenja, dr Ivane Medić. Predstavljene su 
i dve nove knjige, o dirigentu, kompozitoru i pijanisti Aleksandru 
Vujiću, Snežane Nikolajević i Branke Radović, i zbornik crkvene 
muzike „Odjeci saGLASja“ Nataše Đuragić. 

Tokom dva završna dana festivala održan je dirigentski seminar, 
koji su vodile Tamara Adamov Petijević i Verica Pejić, a bio je po-
svećen radu sa dečjim i omladinskim ansamblima.

„Mokranjčevi dani“ u svojoj 57. sezoni u prvi plan su stavili Mo-
kranjčevu muziku i horsko stvaralaštvo, ali nisu nedostajali ni pro-
grami koji su slavili muziku u najlepšem svom obliku delima u koji-
ma su uživali i izvođači i publika,  istakla je na zatvaranju festivala, 
prof. dr Sonja Marinković, selektorka.

57. Festival „Mokranjčevi dani“, zvanično je proglasio zatvore-
nim Vladimir Veličković, predsednik opštine Negotin.

„Tokom proteklih sedam festivalskih dana, Negotin i Srbija po-
kazali su svoje poštovanje prema liku i delu znamenitog Negotinca 
i znamenitog Srbina. Festival umetničke muzike, našu počasnicu 
Mokranjcu, realizovali smo uz podršku Ministarstva kulture Repu-
blike Srbije i prijatelja svečanosti kojih će u budućnosti, imajući u 
vidu značaj održavanja, nadam biti još više.“ 

Uz generalne pokrovitelje 57. Festival su pomogli Elixir Fon-
dacija, Dunav osiguranje, Telekom Srbija, UniCredit Bank, Visoka 
škola za poslovnu ekonomiju i preduzetništvo i SOKOJ, medijski 
prijatelj, uz još nekoliko tradicionalnih partnera, Radio Beograd, i 
drugi sponzori i prijatelji. 

Vladimir Veličković, predsednik Opštine Negotin priredio je pri-
jem za najbolje učenike, đake generacije i najuspešnije na repu-
bličkim takmičenjima, smotrama i festivalima. 

Deset učenika generacije nagrađeno je iznosom od po 30.000 
dinara. Đaci koji su u prethodnoj školskoj godini na republičkim 
takmičenjima pokazali najbolje znanje nagrađeni su iznosom od 
10.000 dinara, za osvojeno drugo mesto osam i treće 5.000 dinara. 
Nagrađeni i učenici koji su osvojili jedno od prva tri mesta na repu-
bličkim smotrama i festivalima iznosima od 2.000 i 1.000 dinara. 

Iz budžeta Opštine Negotin za nagrađivanje 56 učenika izdvo-
jeno je 700.000 dinara. 

Predsednik Veličković je danas najavio da će Opština Nego-
tin za školsku 2023/24.godinu za stipendiranje učenika i studenata 
povećati sredstva na četiri miliona dinara, što je milion i po više u 
odnosu na prethodnu godinu. Iznos učeničke stipendije koja je do 
sada bila 4.000,00 dinara biće povećan na 6.000,00 dinara, stu-
dentska sitpendija sa 7.000,00 biće povećana na 13.000,00 dinara.

VLADIMIR VELIČKOVIĆ, PREDSEDNIK 
OPŠTINE NEGOTIN PRIREDIO PRIJEM ZA 

NAJBOLJE UČENIKE I ĐAKE GENERACIJE
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Odbornici su na redovnom zasedanju Skupštine opštine Klado-
vo, razmatrali i usvojili 15 tačaka dnevnog reda. Sednicom je pred-
sedavao Radovan Arežina, predsednik SO Kladovo, a prisustvovali 
su Saša Nikolić, predsednik opštine, Bojan Božanović, zamenik 
predsednika, Nevenka Boldorac i Slavoljub Maletić, pomoćnici 
predsednika opštine i Dušan Belić, zamenik načelnika Opštinske 
uprave. Današnja sednica započela je odavanjem počasti minutom 
ćutanja nedavno preminulom načelniku Opštinske uprave Kladovo, 
Zlatku Kalinoviću.

Odbornici su prihvatili predlog Odluke o usvajanju Izveštaja o 
izvršenju Odluke o budžetu opštine Kladovo za period od 1. janua-
ra do 30. juna ove godine, kao i Odluku o izmeni i dopuni Odluke o 
budžetu za 2023. godinu o čemu je govorila Andrijana Antić, ruko-
vodilac Odeljenja za budžet i finansije opštine Kladovo.

Na sednici je usvojen predlog Zaključka o davanju saglasnosti 
na Odluku Nadzornog odbora JP „Jedinstvo“ o usvajanju Izveštaja 
o radu sa finansijskim izveštajem za prošlu godinu. Odbornici su 
prihvatili predlog Odluke o izmeni Odluke o dodeljivanju isključivog 
prava JP „Komunalac“ za obavljanje delatnosti pružanja usluga na 
koje se Zakon o javnim nabavkama ne primenjuje, kao i predlog 
Odluke o dodeljivanju isključivog prava Društvu sa ograničenom 
odgovornošću „Zoohigijena i veterina“ Kladovo za obavljanje de-
latnosti i pružanja usluga na koje se Zakon o javnim nabavkama 
ne primenjuje.

Na dnevnom redu našao se i predlog Odluke o dopuni Odluke 
o obrazovanju opštinskog štaba za vanredne situacije i predlog Od-
luke o određivanju korisnika na javnoj površini za privremeno po-
stavljanje manjih montažnih objekata. Odbornici su prihvatili pred-
log Rešenja o imenovanju članova Upravnog odbora PU „Neven“ 
i predlog Rešenja o izmeni rešenja o imenovanju stručnog tima za 
davanje kocesije za linijski prevoz putnika u prigradskom saobra-
ćaju na teritoriji opštine Kladovo. Na kraju današnje sednice, Saša 
Nikolić, predsednik opštine Kladovo, naglasio je da su usvojene 
veoma važne odluke, kao i rebalans budžeta, u cilju boljeg života 
naših građana.

-Između ostalog, odvojili smo sredstva za prevoz dece u Sred-
njoj školi, koji će biti subvencionisan sa 70 odsto od opštine Klado-
vo. Usvojen je i izveštaj JP „Jedinstvo“, što znači da smo spremni 
za predstojeću grejnu sezonu. Problem svih nas koji živimo u Kla-
dovu su psi lutalice. Na moju inicijativu formirana je Radna grupa 
koja se ovim problemom intenzivno bavi. Za otvaranje zoohijene iz-
dvojena su značajna sredstva, ali i sredstva za otpočinjanje izgrad-
nje prihvatilišta na teritoriji opštine Kladovo“, rekao je Saša Nikolić, 
predsednik opštine Kladovo.

Na sednici Opštinskog veća, kojom su predsedavali Saša Ni-
kolić, predsednik veća i Bojan Božanović, zamenik predsednika 
veća, usvojen je predlog Odluke o izmenama i dopunama Odluke o 
budžetu opštine Kladovo za 2023. godinu.

„Ovo je drugi rebalans budžeta kojim obezbeđujemo dodatna 
sredstva u iznosu od 21 milion dinara u celosti od prihoda po osno-
vu poreza na dohodak, dobit i kapitalne dobitke. Ovim povećanjem 
obezbeđujemo subvencionisanje prevoza dece u Srednjem obra-
zovanju, nedostajući iznos sredstava za potrebe osnovnog obra-
zovanja, dodatna sredstva za finansiranje sporta, za uređenje lo-
kalnih puteva, za uvećane troškove na ime isplata po rešenjima 
za ujede pasa lutalica i za zamenu mobilijara po Mesnim zajedni-
cama“, rekla je Andrijana Antić, rukovodilac Odeljenja za budžet i 
finansije opštine Kladovo.

Prema rečima rukovodioca Odeljenja za budžet i finansije „pre-
raspodelom sredstava sa Projekta izgradnja gradskog bazena u 
opštini Kladovo, obezbeđuju se sredstva za namene koje će se u 
celosti realizovati do kraja godine i to-subvencija JP „Komunalac“ 
u iznosu od 10 miliona dinara za nabavku nove opreme, JP „Jedin-
stvo“ 15 miliona dinara za nabavku energenata, za funkcionisanje 
„Zoohigijene i veterine“ DOO 10 miliona dinara i isti iznos za poče-
tak izgradnje prihvatilišta. Opredeljeno je 10 miliona i za sanaciju 
krova na Dečjoj ustanovi u naselju Pemci. Takođe, opredeljeno je 
još dodatnih sedam miliona dinara za rešavanje pitanja vodosnab-
devanja u naselju Manastirica, kao i dva miliona dinara za realiza-
ciju projekta linijskog prevoza putnika u prigradskom saobraćaju“.

Na sednici su većnici prihvatili predlog Rešenja o izmeni Reše-
nja o imenovanju stručnog tima za davanje koncesije za linijski pre-
voz putnika u prigradskom saobraćaju na teritoriji opštine Kladovo, 
kao i predlog Rešenja o izmeni Rešenja o imenovanju stručnog 
tima za davanje koncesije za finansiranje, rekonstrukciju i uprav-
ljanje u kamp naselju Brza Palanka. Usvojen je i predlog Odluke 
o raspisivanju javnog konkursa za popunjavanje položaja načelni-
ka Opštinske uprave Kladovo, Rešenje o obrazovanju konkursne 
komisije za sprovođenje javnog konkursa kao i Javni konkurs za 
popunjavanje položaja načelnika Opštinske uprave. Većnici su 
jednoglasno prihvatili i predlog Odluke o usvajanju izmene plana 
javnih nabavki.

Povodom obeležavanja 22. septembra, Dana oslobođenja op-
štine Kladovo od fašističkog okupatora, vence na spomen obeležja 
u Kladovu i Vajugi položili su Bojan Božanović, zamenik predsed-

U Osnovnoj školi „Vuk Karadžić“ u Kladovu, uz intoniranje hi-
mne Republike Srbije „Bože pravde“, priređen je prijem đaka pr-
vaka. Svečanoj ceremoniji prisustvovali su đaci, roditelji, vaspitači, 
učitelji i predstavnici lokalne samouprave – Saša Nikolić, predsed-
nik opštine Kladovo, Bojan Božanović, zamenik predsednika i Bo-
jana Viorikić, iz Saveta za bezbednost saobraćaja opštine Kladovo. 
Direktorka škole, Gordana Jovanović, pročitala je pozdravno pismo 
prof. dr. Slavice Đukić Dejanović, ministarke prosvete u Vladi Re-
publike Srbije, upućeno đacima prvacima.

Saša Nikolić, predsednik opštine Kladovo, poželeo je đacima 
srećnu i uspešnu školsku godinu, da marljivo uče i budu dobri i 
uzorni đaci.

„Najlepši i najsvečaniji dan za đake i roditelje je polazak u prvi 
razred osnovne škole. Dan koji će pamtiti čitav život. Mi smo tu da 
bi im obezbedili bolje uslove za školovanje i život. Kao lokalna sa-
mouprava obezbedili smo besplatne udžbenike za sve učenike pr-

vog razreda. Oko školskog dvorišta postavljena je zaštitna pešač-
ka ograda, jer želimo da usmeravamo đake na pešačke prelaze. 
Ponovo apelujem na vozače da paze i sporije voze u zoni škole, jer 

tako čuvamo naše najmilije“, rekao je predsednik opštine Kladovo.
„Učinili smo dosta toga. Nalazimo se u objektu škole koja je 

potpuno renovirana. Obezbedili smo bolje uslove ne samo za po-
hađanje nastave u učionicama, već i u sportskim salama kao i 
sportske terene u Starom gradu. Želimo da damo doprinos svim 
učenicima na teritoriji opštine Kladovo. To se ne odnosi samo na 
školu u Kladovu, već na sve škole po mesnim zajednicama“, ista-
kao je Saša Nikolić, predsednik opštine Kladovo.

Pored besplatnih udžbenika od lokalne samouprave, prvaci su 
dobili prigodne poklone od Saveta za bezbednost saobraćaja op-
štine Kladovo, i po slatki paketić, donaciju Kompanije „Bambi“.

nika opštine Kladovo, Slavoljub Maletić, pomoćnik predsednika 
opštine, Radovan Arežina, predsednik Skupštine opštine Kladovo, 
delegacija „SUBNOR-a“ Kladovo i predstavnici Kompanije „Silovie 
mašini“.
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“MEDIJANA” ODLIČAN PRIMER 
BRIGE DRŽAVE O OČUVANJU 

ARHEOLOŠKIH NALAZIŠTA

Ljubaznošću Vesne Crnoglavac, direktorke Narodnog muzeja 
Niš, imali smo izuzetnu priliku da posetimo Medijanu. Direktorka 
Crnoglavac nam je dugo nadahnuto govorila o jednom od najzna-
čajnijih stubova srpstva Čegru i Ćele kuli, o logoru Crvenom krstu, 
posebno o Medijani, budućem muzeju Niša, ističući stalno ogromnu 
pomoć koju, u svim poslovima koji treba da doprinesu očuvanju 
objekata koji svedoče o našoj istoriji, pružaju Grad Niš i Republika 
Srbija. 

Prvo odredište u danu kada smo posetili i Ćele kulu i Čegar bila 
je Medijana, arheološki lokalitet nadomak Niša. 

“Danas sam srećna jer mislim da smo na najbolji mogući način 
predstavili zaveštanje cara Konstantina Velikog”, kazala nam je Ve-
sna Crnoglavac, direktorka Narodnog muzeja Niš.

Prvobitno predgrađe Naisusa, procvat je doživelo u 4. veku, 
kada je Konstantin proglašen za cara. On je ne samo bogato ukra-
sio rodni Naisus, već je i na Medijani počeo izgradnju raskošnih 
vila. Medijana je bila luksuzna rezidencija sedam rimskih careva 
uključujući i Konstantina. 

Najpoznatiji je sigurno Car Konstantin koji je za 32 godine svoje 
vladavine potpisao čak 419 zakona, veći deo na ovom mestu. Naj-
važniji je svakako Milanski edikt, koji je sprečio dalji progon hrišća-
na i izjednačio religije. Ne samo da je voleo da provodi vreme na 
Medijani, već Medijanu i rodni Naisus nikada nije zaboravio. 

Izgrađeno je veliko poljoprivredno imanje, 50 rimskih vila. Ko-
ristili su je kao privremeno boravište kada su putovali u udaljene 
delove carstva, jer se nalazila na čuvenom Via militaris, putu od 
današnjeg Beograda (Singidunum) preko Viminacijuma, Naisusa, 
do Carigrada. 

Prva istraživanja na ovom lokalitetu počela su 1932, a 1961. go-
dine urađeno je sistematsko sondiranje terena i tada je utvrđeno da 
se Medijana prostire na površini od 80 hektara. Locirano je više od 
dvadesetak građevina, ali su ponovo zatrpane, zbog nemogućnosti 
konzervacije. Nažalost, sedamdesetih godina prošlog veka preko 

ovog arheološkog nalazišta izgrađen je put, a na polovini prostora 
fabrike. 

Time je veliki broj objekata zauvek uništen. Srušen je i vodoto-
ranj koji je služio za snabdevanje Medijane vodom i bio jedan od 
retkih, dobro očuvanih iz tog perioda. Završeni su radovi na nat-
krivanju nalazišta, pa su posetiocima sada dostupni vilei Vile sa 
peristilom i mozaici na površini od 1100 metara kvadratnih.

Na ulazu nas dočekuje Dragana koja nas upućuje ka fascinan-
tnom ogromnom objektu. Teško je opisati osećaj kada vidite arhe-
ološko nalazište pred vama prekrivenom ogromnom kupolom, ar-
hitektonskim čudom.  Ogromna površina ostataka jednog vremena 
prepunih mozaika. 

Kroz Medijanu nas vode ljubazne Jovana i Jelena, kustosi na 
ovom lokalitetu. Njihove priče slivaju se kao dve reke u jednu isto-
rijsku koja govori o prošlom vremenu naše istorije. I zaista, zahva-
ljujući što stručnom vođenju kustosa, što informacijama sa panoa 
postavljenih na ključnim mestima kompleksa, danas je poseta Me-
dijani mnogo više od obilaska arheoloških iskopina. Poseta Medija-
ni prerasta u intenzivan doživljaj načina i stila života, koji je pre 17 
vekova vođen u luksuznom predgrađu antičkog Naisusa.

Gradnja Medijane je počela na samom prelazu između III i IV 
veka, da bi tokom vladavine cara Konstantina (324-337), bili spro-
vedeni opsežni graditeljski radovi – postojeći objekti su se preprav-
ljali i ulepšavali, a novi podizali.

“Iako 10 godina nismo bili otvoreni za posetioce, ovde je za-
pravo sve vreme rađeno. U severozapadnom delu vile smo radili 
konzervatorske poslove na mozaicima i arhitektonskim delovima, 
ali smo paralelno radili i konzervaciju pokretnog arheološkog ma-
terijala. Zahvaljujući tome, danas imamo ovde pod kupolom saču-
vano 1.000 kvadratnih metara prelepog mozaika, ostatke zidnog 
slikarstva i skulpture koje možete videti u arheološkim salama na 
Medijani i u muzeju u gradu, gde se nalazi i maketa Konstantinove 
vile”, kažu nam naši vodiči.

Danas je moguće videti ostatke horeuma, rimskog skladišta 
za hranu, dve ranohrišćanske crkve s kraja 4. i početka 5. veka – 
jedna od njih ima mozaik hristovog monograma na podu, zanatski 
centar i naravno najistraženiji i najreprezentativniji objekat deo Vile 
sa peristilom. Prostirala se na 6000 metara kvadratnih, od čega su 
1000 bili mozaici. 

Tu je bila carska rezidencija koja je zidovima ograđena od 
ostalog ekonomskog i sakralnog dela imanja. Ulaz je bio s južne 
strane kroz monumentalnu kapiju i ulazilo se u atrijum, s baštom i 
bazenom na sredini. Oko bašte se nalazio peristil, svaka kamena 
baza uz stazu imala je stub od belog mermera koji je bio pokriven 
tremom. Podovi su ukrašeni prelepim geometrijskim mozaicima – 
470 metara kvadratnih je pod mozaicima u peristilu. Vila je bila luk-
suzno dekorisana statuama od belog mermera, raznih božanstava, 
a na zidovima peristila su bile freskodekoracije od crvenog porfira. 
Sa zapadne i istočne strane od peristila bile su kubikule, sobe za 
carevu administraciju kada je boravio ovde, a inače su bile prosto-
rije za goste. 

Severni deo vile imao je rezidencijalni karakter sa tri svečane 
prostorije za prijem gostiju. Prva je stibadijum A sa tri sedeća mesta 
i fontanom u sredini, zatim aula koja je bila velika svečana prosto-
rija gde je car primao goste sa dva prelepa figuralna mozaika na 
podu – glava krilate meduze u kružnom medaljonu i Herbus ili Flu-
vijus, rečno božanstvo, a odmah do aule, sa suprotne strane nalazi 
se i stibadijum B koji je takođe svečana prostorija poput trpezarije 
sa dva sedeća mesta i to je jedino mesto gde se sada vide mozaici. 

Sve tri prostorije bile su grejane sistemom hipokausta. U svom 
sastavu imala je i rimske terme-kupatila sa hladnom, toplom i mla-
kom vodom. Nije isključeno da je lekovita voda dovođena olovnim 
cevima iz Niške banje.

Značaj obnovljene Medijane nije samo u konzervaciji arheo-
loških nalaza, već i u vrednovanju kulturne, istorijske i arheološke 
baštine. Ovakva mesta i treba da nam pruže mogućnost produblji-
vanja dodatnog znanja o istoriji ove veoma značajne teritorije, jer, 
kao što znamo, u Nišu je rođen Konstantin Veliki.

Impresivan je i mozaički pod u dvorani za prijeme, sa dva fi-
guralna prikaza: rečnim božanstvom Fluviusom i glavom Meduze. 
Postoje rimski književni izvori koji bankete organizovane upravo o 
ovoj dvorani opisuju kao svojevrsne spektakle. Naime, odlikovala 
su ih posebno osmišljena jela, sačinjena od skupih i egzotičnih sa-
stojaka, uz to dramatično aranžirana. Vino se služilo mešano sa 
vodom, već prema ukusu gosta. Cilj ovako organizovanih banketa 
je bio predstavljanje bogatstva, statusa i značaja cara Konstantina.

Car Konstantin je zajednički imenitelj ne samo nekadašnjem 
Rimskom carstvu i gradu Nišu, kao nekadašnjem delu tog carstva, 
već je zajednički imenitelj celom hrišćanskom svetu.

O značaju cara Konstantina svedoče istorijski podaci po kojima 
je ostao upamćen kao veliki rimski imperator koji je 313. godine 
priznao hrišćanstvo za zvaničnu religiju. Kao građanin Naisusa, on 
je i današnji Niš učinio poznatim celom svetu.
     Ovo je bio naš mali doprinos da vam približimo ovo arheološko 
nalazište, ali ono što na kraju možemo reči, teško je opisati ono što 
tamo možete videti, zato treba doći u Niš i pored svih drugih istorij-
skih mesta neizostavno posetiti i Medijanu.
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Kulturno-sportsko društvo Bambi dobitnik je Plakete za dopri-
nos u razvoju kulturnog života i bogatstva grada Beča i opštine 
Otakring. Ovo priznanje našem klubu uručili su gradonačelnik 
Beča Mihael Ludvig i predsednik 16. bečke opštine Franc Prokop 
na otvaranju tradicionalne manifestacije Otakringer Kirtag. Tom pri-
likom je folklorni ansambl Bambija za sve prisutne izveo pastoralu. 
Inače, 16. bečka opština je i matična opština ovog našeg društva.

– Počastvovani smo ovim priznanjem koje su nam uručili grado-
načelnik Beča Ludvig i Prokop, predsednik naše 16. opštine. Ovo 
priznanje predstavlja potvrdu da dajemo značajan doprinos zajed-
ničkom suživotu, kako u našoj matičnoj opštini, tako i u gradu Beču. 
Ujedno smo iskoristili priliku da prvog čoveka austrijske prestonice 
pozovemo na naše buduće manifestacije, kao i da naš bude gost u 
klubu – kaže Aleksandar Stanković, predsednik KSD Bambi.

On dodaje da je plaketa za sve u društvu dodatna motivacija 
da se još više angažuju na očuvanju i prezentaciji srpske tradicije i 
kulture, što svakodnevno čine.

Bambi je jedno od najstarijih srpskih društava u Beču, osno-
vano 1973. godine, koje okuplja više od 600 članova u nekoliko 
sekcija kao što su: folklorna, fudbalska, ribolovačka i muzička.

– U narednom periodu nas očekuje još jedno Bambijevo veče 
kulture i tradicije, uz podršku Ministarstva bez portfelja zaduženog 
za koordinaciju aktivnosti i mera u oblasti odnosa Republike Srbije s 
dijasporom. Zatim imamo nastupe kod naših prijatelja, pripremamo 
i naš Zimski fudbalski turnir i ono što će staviti pečat na sve naše 
aktivnosti, a to je proslava jubileja povodom 50 godina postojanja 
koja će biti upriličena početkom decembra – dodaje Stanković.

KSD “BAMBI” BEČ
DOBITNICI PLAKETE 

ZA KULTURNI RAZVOJ 
I BOGATSTVO GRADA 
I OPŠTINE OTAKRING U okviru proslave Dana srpskog jedinstva, slobode i nacional-

ne zastave, Austrijski savez srpskog folklora (ASSF) održao je re-
dovnu godišnju skupštinu na kojoj su usvojeni brojni noviteti u cilju 
jačanja kvaliteta rada kulturno-umetničkih društava koja su člano-
vi ove krovne organizacije. Na skupštini, Savezu su pristupila dva 
nova člana, KUD Brojanica iz Graca i KUD “Nikola Tesla” iz Filaha.

– Ponosni smo na činjenicu 
da imamo nove članove, jer to 
predstavlja potvrdu našeg sva-
kodnevnog rada i zalaganja za 
očuvanje srpske kulture i tradici-
je u Austriji, i potvrdu da marljivo 
zastupamo interese naših dru-
štava. Postoji još kulturno-umet-
ničkih društava u Austriji koja 
su podnela zahtev za prijem u 
članstvo i pokrenula proceduru 
da postanu deo naše velike fol-
klorne porodice. Samo ujedinje-
ni i zajedničkim aktivnim radom 

folklorni ansambli mogu da ostvare još bolje rezultate u oblastima 
svog delovanja – kaže Aleksandar Stanković, predsednik ASSF.

On dodaje da samo uje-
dinjeni i zajedničkim aktivnim 
radom folklorni ansambli mogu 
da ostvare još bolje rezultate u 
oblastima svog delovanja.

– U narednom periodu nas 
očekuje niz aktivnosti, radimo 
na tome da realizujemo projekat 
edukacije, stručnog usavršava-
nja naših umetničkih rukovodila-
ca, kako se oni ne bi, kao dosad, 
edukovali samo na seminarima. 
Zalažemo se i dalje da srpski 
jezik u Austriji zvanično postane 
priznat, a ne da bude deo ve-
štačke tvorevine “BHS jezik” (bosanski/hrvatski/srpski) i užurbano 
radimo na završnim pripremama za Smotru kulturno-umetničkog 
stvaralaštva dečjih folklornih ansambala Austrije koja će biti održa-
na 18. novembra u Beču – istakao je Stanković.

Otvaranju skupštine prisustvovali su Žarko Obradović, ambasa-
dor Srbije pri međunarodnim organizacijama u Beču, Vera Vukiće-
vić, generalni konzul Srbije u Salcburgu, i Mladen Filipović, direktor 
Predstavništva Republike Srpske u Austriji, koji su se ovom prilikom 
i obratili prisutnima.

AUSTRIJSKI SAVEZ 
SRPSKOG 

FOLKLORA OKUPLJA 
NOVE ČLANOVE

Adria Film Fest kao jedan od značajnijih filmskih festivala u 
Beču za srpsku dijasporu, održao se po treći put od 7. do 10. sep-
tembra u bioskopima Urania i Cineplexx .

Ove godine, treći Adria Film Fest je bio čaroban četvorodnev-
ni događaj koji je oduševio publiku sa deset igranih i tri emotiv-
na dokumentarna filma. Svečano otvaranje festivala je započelo s 
međunarodnom premijerom filma “Što se bore misli moje”, delom 
reditelja Milorada Milinkovića, uz blagoslov ambasade Republike 
Srbije. Reči Njegove Ekselencije, ambasadora dr Nebojše Radića, 
odjeknule su: “Neka fest počne.”

Ria Money Transfer je kao generalni sponzor ovogodišnjeg 
Adria Film Fest-a pružila podršku i omogućila da festival zablista 
u punom sjaju, pružajući nezaboravna iskustva svim posetiocima.

Adria Film Fest postao je mesto gde se sećanja stapaju sa umet-
nošću. Radujemo se novim pričama koje proslavljaju naše srpske 
korene. U nadi da će sledeće izdanje doneti još više inspiracije i 
emotivnih trenutaka, čekamo Adria festival 2024. sa nestrpljenjem.

Evropsko udruženje prijatelja Urovice (EUPU) održalo je sasta-
nak u Beču na kojem su usvojene smernice za dalji rad. Uprava 
EUPU donela je i smernice za bolji i aktivniji rad Udruženja, sa ci-
ljem većeg uključenja mladih. Mladi će moći da se uključe na izbor-
noj skupštini koja je zakazana za 8. oktobar.

Na sastanku, kojem je predsedavao predsednik udruženja Bora 
Božojević,odlučeno je da se ove godine odustane od organizacije 
dočeka Nove godine zbog prevelikih troškova. Plan za iduću godinu 
delimično je usvojen i do kraja godine biće kompletno definisan. 
Dogovoreno je da se organizuje proslava Dana žena, 8. marta, idu-
će godine. Takođe, planirano je i memorijalno muzičko veče u čast 
muzičara iz Urovice, najverovatnije oko pravoslavnog Uskrsa. Za-
tim u julu sledi tradicionalni Dan dijaspore.

Analiziran je dosadašnji rad do avgusta, sa posebnim osvrtom 
na Dan dijaspore. Ocenjeno je da je Dan dijaspore, održan sredi-
nom jula, u organizaciji Mesne zajednice Urovica, EUPU i Kluba 
penzionera, bio više nego uspešan. S tim u vezi se uprava EUPU 
posebno zahvalila brojnim sponzorima kao i opštinskoj saumoupra-
vi Negotina, koji su uvrstili manifestaciju u letnje svečanosti opštine. 
Takođe, istaknut je i doprinos orkestra Slobodana Dobrosavljevića, 

koji je bio zadužen za zabavu posle zvaničnog dela manifestacije.
Na sednici su razmatrani rad i aktivnosti Mesne zajednice Uro-

vica, koja je ovog leta sprovela više projekata – kod groblja je ura-
đena rigola za kišnicu, renoviran je krov na zgradi seoske kafane, a 
sredstva je obezbedila opština Negotin.

Predloženo je Savetu MZ Urovica da se asfaltira deo iza Doma 
kulture, i zbog boljeg protoka saobraćaja reorganizuje prostor oko 
pijace u centru sela, preporučeno je da se uradi nova podzemna 
rigola u centru sela i dogovoreno je da se uredi rečno korito kod 
mosta sa obe strane.

Dejan Didić, sekretar EUPU predložio je da se napravi nekoliko 
metalnih tabli sa natpisom “Urovica u srcu”, koje bi bile postavljene 
na obe strane ulaska u selo, kao i jedna u centru sela kod dečjeg 
igrališta.

EUPU je, takođe, izdvojila sredstva za podršku lokalnom FK 
Urovica za takmičenje u Okružnoj fudbalskoj ligi Bor. Do kraja go-
dine skupiće se dodatna sredstva od sponzora i prijatelja iz cele 
Evrope.

U BEČU ODRŽAN 
TREĆI ADRIA FILM 

FEST

Posle organizacije košarkaškog turnira Trojka iz bloka u saradnji sa Humani-
tarnom organizacijom Srbi za Srbe polovinom septembra, u Lincu je održana još 
jedna akcija. Zahvaljujći nesebičnom trudu, pre svega braće Malešević, Željka i 
Slavka, drugi put je organizovana akcija Šetnja iz bloka.

– Organizacija Srbi za Srbe nastavlja svoj humanitarni rad za pomoć socijalno 
ugroženim srpskim porodicama na Balkanu. Ovaj put smo išli u laganu humani-
tarnu šetnju kroz istorijske regije, Gornju Austriju, Bavarsku i Bohemiju, ka vrhu 
Plehi. Učešće je bilo dobrovoljni prilog. Učesnicima, kojih je bilo u priličnom bro-
ju, neophodni su bili samo dobro raspoloženje i sportska obuća – rekao je jedan 
od organizatora Željko Malešević.

TROJKA IZ BLOKA 
- ŠETNJOM POMAŽU UGROŽENE

EVROPSKO UDRUŽENJE 
PRIJATELJA 

UROVICE  POZIVA 
MLADE DA DOĐU NA 

SKUPŠTINU
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Manifestacija „Krajinska berba 2023“  u organizaciji Udruženja 
građana Rogljevačke pivnice, Mesne zajednice Rogljevo i Turistič-
ke organizacije Negotin, uz bogat kulturno-umetnički program i u 
prisustvu brojnih posetilaca, održana je početkom septembra. 

Manifestaciju je otvorio Dar-
ko Čirišanović, sekretar Skupšti-
ne opštine Negotin.  

“Ovo jedinstveno mesto, ka-
kvog nigde više nema na svetu, 
okupiće danas brojne ljubitelje 
božjeg nektara, kulturno-istorij-
skog nasleđa i narodnog stvara-
laštva u čast nadaleko poznatog 
krajinskog vina.  Današnjom 
manifestacijom uz odlazak u vi-
nograd i branje grožđa i bogat 
kulturno-umetnički program, u 
organizaciji Udruženja građana 
Rogljevačke pivnice i Mesne za-

jednice Rogljevo i pod pokroviteljstvom lokalne samouprave i pro-
jekta EU za kulturno nasleđe i turizam, promovišemo naše potenci-
jale vinogradarstvo, vinarstvo i turizam koji su deo lične karte naše 
opštine i Rogljevačkih pivnica, kompleksa kamenih kuća u kojima 
nastaje i čuva se, vino sa geografskom oznakom Negotinska Kraji-
na.”, poručio je  Darko Čirišanović, sekretar SO Negotin.

Usledio je tradicionalan odlazak u vinograd, svečano obeleža-
vanje početka berbe, zdravica Dragoslava Stanisavljevića-Persinca 

U okviru manifestacije „ Negotinsko leto 2023“, u dvorištu Arhi-
va je predstavljeno izdanje Istorijskog arhiva Timočke Krajine iz Za-
ječara, „Nikola Pašić, kroz građu istorijskog arhiva u Zaječaru“  pri-
ređivača Nikole Milutinovića, Bore Dimitrijevića i Velibora Todorova.

Na početku programa prisutne je pozdravio Nenad Vojinović, 
direktor negotinskog Arhiva istakavši značaj objavljivanja knjige o 
Nikoli Pašiću, dugogodišnjem predsedniku Vlade Kraljevine Srbije 
i Kraljevine Srba, Hrvata i Slovenaca, osnivaču i vođi Narodne ra-
dikalne stranke, jednom od najuticajnijih i najpoznatijih političara 
srpske istorije.   

Zbornik dokumenata o Pašiću sadrži originalna dokumenta koja 
svedoče o pomenutom državniku. Zaječarski Arhiv je tokom po-
slednje decenije prošlog veka sistematski otkupljivao i prikupljao 
pisane tragove o Nikoli Pašiću, formirao dragocen fond, koji je 
predstavljen  u knjizi o kojoj su govorili priređivači Bora Dimitrijević, 
nekadašnji direktor Arhiva, istoričar Nikola Milutinović  i Agim Janu-
zi iz zaječarskog Arhiva.

Predavanje prof. dr Uroša Šešuma na temu „Negotin i Krajina 
1803-1833.godine“ održano je u svečanoj sali Negotinske gimna-
zije. Pozdravnu reč uputio je Nenad Vojinović, direktor Istorijskog 
arhiva Negotin koji je, u saradnji sa Crkvenom opštinom Negotin, u 
okviru programa obeležavanja jubileja 220 godina postojanja Hra-
ma Rođenja Presvete Bogorodice u Negotin, organizovao preda-
vanje.

- Prikazali turbulentan period života ove oblasti kao i naravno 
ostalog dela srpskog naroda u tom bremenitom periodu. Međutim, 
ovaj kraj je po mnogo čemu specifičan u odnosu na druge srpske 
krajeve, kao granična oblast između Vidinskog sandžaka i Beo-
gradskog pašaluka i u kontekstu sukoba za i protiv sultana posle 

srpskih ustanka i širenja srpskog ustanka, pa rusko- turskog rata . 
Potrudio sam se da prikažem život ljudi na ovom prostoru i uticaj na 
stanovništvo kroz sve seobe i migracije izazvane ratovima i oprede-
ljivanjima za jednu ili drugu stranu, do konačnog oslobođenja 1833. 
godine kada je teritorija Krajine i Ključa konačno ušla u sastav srp-
ske države i evo do dana današnjeg se u njoj nalazi.-naglasio je 
prof. dr Uroš Šešum.

Predavanju su prisustvovali i episkop timočki Gospodin Ilarion, 
Tatjana Panić, član Opštinskog veća za kulturu, informisanje i turi-
zam, sveštenici Eparhije timočke, predstavnici opštinskih institucija 
i preduzeća.

Povodom obeležavanja 109 godina od smrti Stevana Mokra-
njca, u predivnoj atmosferi na letnjoj sceni Muzeja Hajduk Veljka, 
odigrano prvo u nizu izvođenje monodrame Muzeja Krajine „Ja ću 
tebi ljuba biti“. Lik Marije Mokranjac, svojom maestralnom glumom, 
oživela je Ljiljana Jakšić. Negotinci su, uživajući u kompozicijama 
Stevana Mokranjca, čuli dirljivu ispovest Mokranjčeve supruge kroz 
koju su upoznali Mokranjca, ne samo kao velikog stvaraoca, već i 
kao emotivnog i brižnog čoveka. 

U ovoj divnoj priči, autorke Sanje Radosavljević kustosa peda-
goga Muzeja Krajine, već sutradan je imala priliku da uživa i zaje-
čarska publika. Ova mini turneja po Negotinskoj Krajini završena u 
Kladovu, 28. septembra, na dan kada je pre 109 godina preminuo 
naš veliki kompozitor.

i gaženje grožđa koje je kao i prethodnih godina privuklo najveću 
pažnju posetilaca. Usledili su nastupi Etno grupe “Zlatovez” Umet-
ničke škole „Stevan Mokranjac“, hora „Walachia“, AKUD „Polet“ 

iz Kladova,  KUD „Dimitrije 
Belivakić“ iz Bukovča, i Etno 
grupe „Gergina“ i rumun-
skog ansambla „Zezstrea 
Gugulanior“ iz Karansebe-
ša, a u večernjim satima  
nastupili su Dragica Rado-
savljević – Cakana i DJ Siki 
Aftershock.

Pokrovitelji „Krajinske 
berbe“ bili su Opština Ne-
gotin, Ministarstvo turizma 

i omladine, projekat #Euzatebe-za kulturno nasleđe i turizam koji 
finansira Evropska unija a sprovodi GIZ.

PREDSTAVLJENO 
IZDANJE „NIKOLA 

PAŠIĆ, KROZ GRAĐU 
ISTORIJSKOG 

ARHIVA U ZAJEČARU“

IZVEDENA 
MONODRAMA MUZEJA 
KRAJINE „JA ĆU TEBI 

LJUBA BITI“

PREDAVANJE PROF. 
DR UROŠA ŠEŠUMA 
NA TEMU „NEGOTIN 
I KRAJINA 1803-1833.

KRAJINSKA BERBA U 
ROGLJEVU SVEČANO POČELA 

UZ PESMU I IGRU
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Festival 
32. Dani “Zorana Radmilovića

Festival „Dani Zorana Radmilovića“ biće organizovan od 17. do 
24. oktobra u Zaječaru. Organizatori su objavili program festivala 
koji se ove godine, u čast velikog pozorišnog glumca Zorana Rad-
milovića, organizuje po 32. put.

U utorak, 17. oktobra, u sali pozorišta, u okviru predfestival-
ske večeri, od 19 sati, biće priređeno književno veče posvećeno 
pedesetogodišnjici predstave „Radovan III“, akademika Dušana 
Kovačevića.

Kako je predviđeno programom, u sredu, 18. oktobra, u 18 sati, 
na spomenik Zoranu Radmiloviću biće priređen „Pesnički pozdrav 
Zoranu Radmiloviću“, dok će u 20 sati, u sali pozorišta, u izvođenju 
glumaca Beogradskog dramskog pozorišta, biti izvedena predsta-
va „Prafaust“ Johana Volfganga Getea, a u režiji Borisa Liješevića.

U četvrtak, 19. oktobra, od 20 sati, biće izvedena predstava 
Narodnog pozorišta u Beogradu pod nazivom „Očevi i oci“ Slobo-
dana Selenića, a u režiji Veljka Mićunovića“, dok će u petak, 20. 
oktobra, takođe od 20 sati, biti izvedena komedija Jugoslovenskog 
dramskog pozorišta Beograd „Razvojni put Bore Šnajdera“ koju je 
napisao Aleksandar Popović, a režirao Egon Savin.

U subotu, 21. oktobra, od 20 sati, na programu je predstava 
italijanskog književnika Đovana Bokača „Dekameron“, u izvođenju 
glumaca JU Gradskog pozorišta iz Crne Gore, Kulturnog centra 

Bar – Festval Barski ljetopis Bar i Narodnog pozorišta Niš. Režiju 
predstave potpisuje Dejan Projkovski.

U nedelju, 22. oktobra, takođe od 20 sati, biće izvedena pred-
stava rađena po tekstu Ive Andrića „Gospođica“ Narodnog pozori-
šta Republike Srpske iz Banja Luke, u režiji Đurđe Tešić, dok će u 
ponedeljak, 23. oktobra, publika moći da pogleda predstavu „Čista 
kuća“ Sare Rul, u izvođenju glumaca „Ateljea 212“ iz Beograda. 
Predstava je na programu od 20 sati.

Festival će, u utorak, 24. oktobra, u čast nagrađenih, zatvoriti 
predstava zaječarskog pozorišta „Čehovljeva soba, sezona prva“, 
po motivima priča Antona Pavloviča Čehova, u adaptaciji Nikole 
Zavišića, koji je i reditelj predstave. Predstava je na programu od 
20 sati.

32. „DANI ZORANA 
RADMILOVIĆA“ OD 

17. DO 24. OKTOBRA
Kulturni poslenici Ustanova Narodno pozorište Timočke Krajine 

- Centar za kulturu “Zoran Radmilović” organizatori zaista brojnih 
manifestacija u saradnji sa Turističkom organizacijom grada, Sport-
skim savezom i mesnim zajednicama, uz pokroviteljstvo Grada Za-
ječar, i u septembru su nizali brojne aktivnosti.

U Velikom Izvoru kod Zaječa-
ra, sinoć je svečano otvorena 11.  
dvodnevna manifestacija tradici-
onalnog narodnog stvaralaštva 
“Bašta Balkana” koja  je ove go-
dine okupila oko 900 učesnika iz 
čak šest država: Srbije, Bugarske, 
Rumunije, Grčke, Severne Make-
donije i Slovenije. Manifestaciju je 
otvorio pomoćnik gradonačelnika 
Zaječara Milan Stanković, a oku-

pljene učesnike i posetioce pozdravili su predsednik Mesne zajed-
nice Veliki Izvor Neli Nikolić,  gosti iz Bugarske, predsednik opštine 
Kula Vladimir Vladimirov i kmet sela Guljam Izvor Ilijan Marinov,  
predsednik koordinacionog centra Zaječar Nezavisnog sindikata 
policije Igor Stojadinović i predsednik  Udruženja veterana Poseb-
nih jedinica policije na području Timočke Krajine, Mladen Šipka.

Pripadnici policije naime, već četvrtu godinu zaredom takmiče 
se u tradicionalnim sportskim disciplinama, zajedno sa učesnicima 
iz gradova Zaječar i Bor i opština Boljevac, Svilajnac, Majdanpek, 
Svrljig, Sokobanja i Knjaževac.

U Zaječaru je održan  sastanak Inicijativnog odbora za formira-
nje Zadužbine -fondacije koja će nositi ime Adama Puslojića i čije 
će sedište biti u njegovoj rodnoj kući – Galeriji „Darodavac“ u Кobiš-
nici kraj Negotina. Marija Puslojić, ćerka jednog od  najznačajnijih 
pesnika ovoga podneblja u drugoj polovini XX i prvoj polovini XXI  
veka, obavestila je učesnike skupa da je za predsednika inicijativ-
nog odbora imenovala Boška Nićića, gradonačelnika Zaječara, koji 
je kum Adama Puslojića, veliki prijatelj i poštovalac njegovog dela.

Ničić je istakao da ga mnogo toga vezuje  za Adama, da je nji-
hovo druženje počelo pre skoro 50 godina i da mu je čast što ga je 
Marija kao kuma i prijatelja velikog pesnika predložila za predsed-
nika inicijativnog odbora.

U okviru „Zaječarskog kulturnog leta” u dvorištu Pozorišnog mu-
zeja u Zaječaru predstavljen je najnoviji, 267. broj časopisa „Razvi-
tak”, u izdanju Ustanove Narodno pozorište Timočke Krajine-Cen-
tar za kulturu „Zoran Radmilović”. 

Pozdravljajući sve prisutne, direktor Ustanove Vladimir Đuričić 
je izrazio zadovoljstvo što „Razvitak” u kontinuitetu izlazi već 5 go-
dina i izrazio nadu kako se nikada neće ponoviti vreme kada je pre-
kinuto izdavanje ovog izvanrednog časopisa koji je enciklopedija 
Timočke Krajine. „Razvitak“ je od izuzetnog značaja za društveni 
život i kulturu istočne Srbije.

Glavni i odgovorni urednik “Razvitka” Vlasta Mladenović je ista-
kao da se časopis sve više čita u Srbiji i šire, da se čitaoci veoma 
pohvalno izražavaju kako o prethodnim tako i aktuelnom broju, na 
osnovu, pre svega, internet prezentacije i noviih mogućnosti pla-
smana. To je svakako satisfakcija i ponos za svako uredništvo i 
izdavača. Mladenović je potom obrazložio sadržaj časopisa nagla-
šavajući da “Razvitak” ponovo okuplja stare i stiče nove dragocene 
i kompetentne saradnike.

U zaječarkom teatru je odigrana premijera predstave “Rusalka“ 
po tekstu i u režiji Vesne Stanković. Ovaj pozorišni komad o vlaškoj 
magiji publika je odlično prihvatila i zaječarske glumce nagradila 
gromkim aplauzom. 

Autor muzike u predstavi je Branko Isaković, scenograf je  Mirko 
Stokić, a kostim potpisuje Gorica Ilić.

“Rusalka” zaviruje u običaje, verovanja i drevne magijske rituale  
Vlaha iz Istočne Srbije ali na duhovit način, tako da je predstava 
nasmejala ali i zaintrigirala  publiku da li je u pitanju obično prazno-
verje ili ipak “postoji nešto”. 

Pod pokroviteljstvom grada Zaječara, tri seoska kulturno-umet-
nička društva, iz Gamzigrada, Rgotine i Vražogrnca, učestvovala 
su na Međunarodnom Festivalu “ETNO RITMI” u poznatom bugar-
skom letovalištu “Zlatni pjasci” kod Varne. Pored naših folklornih 
ansambala, koji su bili jedini predstavnici Srbije, učestvovali su i 
folklori iz Turske, Litvanije, Severne Makedonije, Grčke, Velsa, Ma-
đarske, Poljske, Ukrajine, Moldavije i Bugarske.

Ova predstava  zaječarskog pozorišta “Zoran Radmilović” , po 
motivima priča Antona Pavloviča Čehova, u adaptaciji Une Đelo-
šević i Nikole Zavišića, koji je i reditelj predstave, odigrana je i u 
Nikšiću.

Glumački ansambl  vešto je vodio prisutne na muzičko-scen-
sko  putovanje u Čehovljevu dimenziju, kroz devet sasvim različitih 
krugova života Antona Pavloviča a publika je svoje oduševljenje  
iskazala dugotrajnim aplauzom, baš kao I na gostovanju u Loznici.

USTANOVA NARODNO POZORIŠTE TIMOČKE KRAJINE 
- CENTAR ZA KULTURU “ZORAN RADMILOVIĆ”
SEPTEMBAR DONEO BROJNA 

GOSTOVANJA, PROMOCIJE, IZLOŽBE, 
PREMIJERE, MANIFESTACIJE...
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U godini kada Kladovo obeležava 150 godina Čitališta, Žaklini 
Nikolić, bibliotekarki savetnici i direktorki Biblioteke “Centar za kul-
turu” iz Kladova, dodeljeno je visoko republičko priznanje Nagrada 
“Đura Daničić” koja se dodeluje od 2009. godine pojedinicima  za 
ukupan doprinos u razvoju bibliotekarstva i kulture Srbije.

Nagradu je uručio dr Vladi-
mir Pištalo upravnik Narodne 
biblioteke Srbije na 17. struč-
no-naučnom skupu “Biblionet”, 
održan od 7. do 9. septembra  u 
Somboru, u organizaciji Zajed-
nice matičnih biblioteka Srbije i 
Gradske biblioteke „Karlo Bije-
licki” u Somboru.

Đura Daničić je uzor ličnosti 
koja je ostavila neizbrisiv trag u 
bibliotekarstvu i u ukupnoj srp-
skoj kulturi zbog čega nagrada 
ima za cilj da doprinese razvoju 
kako bibliotekarstva, tako i kulture u celini, da afirmiše primenu sa-
vremenih tehnologija i dostignuća u bibliotečko-informacionoj i kul-
turnoj delatnosti i da promoviše bibliotečko-informacionu delatnost 
i kulturu u Republici Srbiji.

Skup se svih sedamnaest godina održava pod pokroviteljstvom 
Ministarstva kulture Republike Srbije i ove godine je okupio preko 
170 bibliotekara iz čitave Srbije, kao i goste iz regiona.

Na inicijativu porodice Todrović i direktorke Biblioteke “Centar 
za kulturu” Kladovo Žakline Nikolić, 21. septembra 2023. godine, 
ustanovljena je literarna nagrada ustanove “Dragoljub Todorović - 
Grilja” sa ciljem da podstiče prvenstveno literarno stvaralaštvo koje 
krase osobine svоjstvene umetničkoj zaostavštini , bivšeg dugogo-
dišnjeg direktora Doma kulture, prvobitne ustanove kulture u Kla-
dovu. Nagrada će se dodeljivati svake godine na dan 1. novembar 
koji usmerava na prvi pisani trag o postojanju Čitaonice u Kladovu 
na temu afirmacije kulturne baštine i zavičaja – Kladova. Konkurs 
može biti i likovni. Prvi nagradni literarni i likovni konkurs “Dragoljub 
Todorović - Grilja” nosiće temu  “Moja biblioteka i bibliobus”.

Povodom obeležavanja 109 godina od smrti Stevana Stojano-
vića Mokranjca, Muzej Krajine iz Negotina, prikazao je u Negoti-
nu, Zaječaru i Kladovu monodramu “Ja ću tebi ljuba biti”. Glumica 
Ljiljana Jakšić u raskošnom kostimu tadašnje mondenske Evrope, 
oživela je lik Marije Mokranjac i dočarala istorijske prilike i vanvre-
menske kompozicije Stevana Mokranjca.

Monodramu prati i dokumenatarna izložba Muzeja Krajina Ne-
gotin “Muzejska zasotavština Stevana Mokranjca”  autora Ivice 

Trajkovića i Sanje Radosavljević. Publika u Kladovu, umesto ula-
znice, donosila je poklon knjige pa je tom prilikom sakupljeno 99 
vrednih knjiga.

Tradicionalno je obeležena manifestacija “Dani evropske bašti-
ne” sa temom „Živo nasleđe“ koja je pružila priliku da se izbliza 
pogleda rad čuvara naše baštine i da se ispita na koji način je ju-
čerašnje nasleđe postalo današnje i kako to nasleđe, zahvaljujući 
ljudima koji prenose svoje znanje, može biti sačuvano za buduće 
generacije. U saradnji sa članicama Udruženja „Misija kreativa“ or-
ganizovala se kreativna radionica “Cvetni ornamenti našeg kraja”. 
Posetom udruženju, poznatom da dugi niz godina neguje našu tra-
diciju i čuva od zaborava veštine i zanate naših predaka, učesnici 
radionice upoznali su se sa  živim kulturnim nasleđem našeg kraja 
i otkrili ornamente karakteristične za narodnu nošnju našeg kraja i 
koja se tehnika koristi za njegovu izradu. Iz bogatog knjižnog fonda 
biblioteke, učesnicima su predstavljene knjige koje govore o na-
rodnim običajima, starim zanatima i narodnom stvaralaštvu našeg 
kraja kao i o srpskoj tradiciji.

Obavljena je još jedna kupovina knjiga, tako da je Biblioteka 
bogatija za novih 386 knjiga raznovrsnih žanrova. Članice Kluba 
ljubitelja čitanja su se okupile i razgovarale o romanu “Ostaci dana” 
Kazua Išigura.

Pored redovnih aktivnosti tehnički i logistički je organizovana 
VIII Učiteljijada Saveza učitelja Republike Srbije čije je svečano 
otvaaranje organizovano na letnjoj pozornici u tvrđavi Fetislam, kao 
i akcija NURDORA kojom je obeležen “Zlatni septembar” - mesec 
podrške deci oboleloj od malignih bolesti, ispred Doma omladin. 

Bibliobus je nakon letnje pauze krenuo ponovo sa obilaskom 12 
sela opštine Kladovo.

BIBLIOTEKA CENTAR ZA KULTURU KLADOVO

SEPTEMBARSKI SUNČANI 
DANI KULTURNIH AKTIVNOSTI

U sali Skupštine opštine Kladovo, u okviru projekta sprovođenja 
mera populacione politike i podrške u oblasti porodice i dece održa-
na je radionica „Promocija populacione politike“. Radionicu je vodila 
NVO „Inkluzija danas“, a učestvovali su predstavnici institucija, or-
ganizacija i udruženja koja se bave brigom o deci i porodici. 

Projekat sufinansira Ministarstvo za brigu o porodici i demogra-
fiju u iznosu od 5,997 miliona dinara, uz učešće opštine od 3,998 
miliona dinara. 

Glavne aktivnosti za realizaciju projekta podrazumevaju sana-
ciju sanitarnih prostorija i podova prostorija namenjenih za boravak 
dece u prizemlju PU „Neven 1“, kao i promociju i jačanje kapaciteta 
lokalne samouprave za sprovođenje mera populacione politike.

Opština Kladovo, kao i ranijih godina, pobrinula se da najmlađi 
stanovnici naše opštine imaju lepo uređena i rekvizitima opremlje-
na igrališta. Dečji parkići na šest lokacija, zahvaljujući ulaganjima 
opštine Kladovo, biće opremljena i uređena u kojima neće uživati 
samo najmlađi već i stariji sugrađani.

Saša Nikolić, predsednik opštine Kladovo, ističe da je „u pla-
nu uređenje dečjih igrališta u nekoliko naselja. Na inicijativu i an-
gažovanjem samih meštana napravljen je lep park u Maloj Vrbici za 
decu, ali i penzionere. Gde god imamo veliki broj dece uredićemo 
parkiće ne samo do kraja ove godine, nego ćemo sa ovom lepom 
praksom nastaviti i u narednoj godini“, rekao je Nikolić.

Najugroženije porodice izbeglica i interno raseljenih lica koje 
imaju boravište na teritoriji opštine Kladovo, kao i svake godine do 
sada, dobiće sredstva namenjena za kupovinu ogrevnog drveta.

„Komesarijat za izbeglice i migracije Republike Srbije, u sarad-
nji sa lokalnom samoupravom, opredelio je 420 hiljada dinara za 
nabavku ogreva sa prevozom, za najugroženije porodice izbeglica 
i interno raseljene sa naše opštine. Ove godine, 11 porodica interno 
raseljenih i jedno izbeglo lice u statusu dobiće po 35 hiljada dinara 
za nabavku ogrevnog drveta za predstojeću grejnu sezonu“, kaže 
Olgica Martinović, poverenik za izbeglice u opštini Kladovo.

Javni poziv bio je otvoren od 13. do 29. septembra.

ODRŽANA RADIONICA 
„PROMOCIJA 

POPULACIONE 
POLITIKE”

NAJMLAĐI IMAJU 
LEPO UREĐENA 
I OPREMLJENA 

IGRALIŠTA

NAMENJENA SREDSTVA 
ZA KUPOVINU OGREVA

NAJUGROŽENIJIM 
PORODICAMA 

IZBEGLICA I INTERNO 
RASELJENIH LICA
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Manifestacija Festival vina Rečka, održana je po prvi put polo-
vinom septembra u istoimenom selu, petnaestak kilometara udalje-
nom od Negotina. Festival je osim lokalnih proizvođača vina pod-
setio na istorijat proizvodnje grožđa i vina u Krajini, način vinarenja 
nekad i sad, i sve to uz klasičnu muziku kao krunu upravo zavr-
šene manifestacije Mokranjčevi dani. Uz izražajne stihove o vinu 
nekolicine prisutnih pesnika, probanje slatke šire isceđene ručno 
na starinskoj presi, te kulturno-umetničko veče začinjeno vinom i 
gastronomijom, promovisan je i potpuno obnovljeni Dom kulture u 
Rečkoj kao pozornica jednog boljeg sutra nekada bogatog sela, a 
danas poprilično uspavane sredine.

Tu u brojnim, nekada očito prostranim familijarnim kućama 
ukupno živi svega petnaestak porodica što je užasna šteta ako se 
zna da u ovom mirnom, zdravom i zelenom krajoliku, prema reči-
ma predsednika Opštine Vladimira Veličkovića, postoji najveći broj 
vinarija sa ukupno najvećim površinama vinograda od oko 100 hek-
tara u Negotinskoj Krajini.

- Glavni cilj festivala je bio da se Rečka postavi na vinsku kartu i 
ljudi upoznaju sa lokalnim vinima i proizvodima – objašnjava Dejan 
Mikić, vlasnik istoimene, najveće  vinarije u Rečkoj i uz Nebojšu 
Đorđevića i vinara Gorana Jankovića (Podrum Janković) jedan od 
trojice idejnih pokretača i organizatora čitavog događaja.

- Izbegli smo da se poklopimo sa manifestacijama u okolini ko-
jih ima i već stvaraju tadiciju pri čemu zbilja mislimo da ima mesta 

za sve. I ako ovaj festival zaživi, 
a nema razloga da ne živi, biće 
to lepa dopuna vinskoj sceni na 
teritoriji Istočne Srbije – dodaje 
Mikić.

U Rečkoj postoji pet regi-
strovanih vinarija. Uz podrume 
Ilić i Milivojević 1972, vinarije 
Mikić, Top Vinaris i Janković, tu 
je još sedam ili osam proizvođa-
ča vina uglavnom za sopstvene 
potrebe. Ta vina definitivno ne 
završavaju u boci već su rin-

fuzna, po hiljadu i više litara, nešto se popije u kući, nešto pokloni. 
Ovde izložena uglavnom su bila u boci, staklenoj ili plastičnoj, ali 
kulturno predstavljena.

Zapravo nebo se uključilo u organizaciju događaja baš kao što 
ove godine uređuje sudbinu vinara. Kiše u proleće pri cvetanju 
smanjuju rod, potom kreće plamenjača, udara suša a onda ponovo 
kiša redove u vinogradu čini neprohodnim. Početak Festivala vina 

Rečka zamišljen je daleko glamuroznije, u vinogradu Mikić vinarije, 
sa vinom, grožđem, atraktivnim balama sena i muzičkim progra-
mom u izvođenju profesora muzičke škole Stevan Mokranjac iz 
Negotina. Tu odakle se vidi Mokranje, rodno selo velikog srpskog 
kompozitora. No, kiša je prethodne noći pala i sve se premestilo u 
prostrano dvorište vinarije Mikić u ulici JNA.

Sedam vinskih stanica u vidu barik bačvi postavljeno je u dvo-
rištu vinarije, po jedno vino na svakoj uz kvalitetne informacije mla-
dića i devojaka iz kruga porodice domaćina. 

Popodne gosti su se preselili pred Dom kulture gde su sa dve 
strane trga postavljene tezge sa vinima, rakijama, medom. U sre-
dini je bina sa velikim video bimom, dug i uzan sto sa klupama sa 
obe strane gde će ponajviše odmarati starija generacija, pijuckajući 
vina i komentarišući sve oko sebe.

Bilo je dosta i omladine, očito uzbuđene zbog dešavanja kakvog 
u Rečkoj godinama nije bilo. Na dva stola postavljene su brojne 
dobre, duboke vinske čaše, sve 
je na dohvat ruke i besplatno. 
Uz ulicu se prodaju izvanred-
ne mekike, hladni sokovi a tu, 
iza jednog kamiona raspaljena 
je vatra. Sprema se kazan pun 
srnećeg gulaša i vrhunski roštilj 
za 220 gostiju koji će zauzeti do 
poslednjeg mesta okrugle stolo-
ve u Domu kulture prateći pro-
gram i uživajući u pravoj doma-
ćinskoj hrani, vinima i domaćim 
rakijama, vinjaku, sokovima.

Vladimir Veličković, pred-
sednik opštine, je uveren u svetlu budućnost manifestacije  

- Kad smo krenuli u ovu priču kontaktirali smo Opštinu, turi-
stičku organizaciju – potvrđuje Mikić. – i odmah dobili, za mene, 
neočekivano dobar odgovor od predsednika Veličkovića. Jako mi je 
drago što inicijativa dolazi sa vaše strane, a ako vi znate šta hoćete 
ja ću kopati i rukama i nogama, uradićemo, pomoći ćemo sve što 
treba, rekao je. Spomenuo je i ono što daje još veću čar, nas koji 
smo povratnici iz inostranstva i kako se zalažemo za selo, a ne 
samo za našu vinariju i kako je to stvar koju treba podržati.

Zaista  – dodaje Dejan –  Dom kulture je saniran skoro komplet-
no u rekordnom roku, a predsednik ponavlja: „Ne ustručavaj se, šta 
god bude trebalo zovi, piši, javljaj i rešavamo.“ Naredne godine na-
dam se još većim pomacima, a sad moramo organizovati sastanak 
sa kolegama, vinarima iz sela, da vidimo rezime šta je i kako je bilo, 
što se kome sviđa a šta ne.

Na seriju Tajna vinove loze podseća bagrina Šuška koju u po-
drumu Nebojša Milivojević radi od prošle godine. Ima liniju Kadar 
gde su kaberne i šardone, Vazda su rizling i game, Kapric je crni 
burgundac. Sve to uspeva na pet hektara a šardone je perjanica 
kuće, dok kaberne odležava godinu dana u bariku i potom u velikoj 
bačvi od 3.000 litara. Godišnje proizvede 50.000 litara i posle Miki-
ća je najveći proizvođač u Rečkoj.

Uz ukusne zalogaje i poduži blok popularnih hitova u izvođenju 
gudača i pijaniste bliži se kraj svečanosti. Neko bi sad voleo da se 
čuju i „narodnjaci“ ali manifestacija nije tako zamišljena.

Baš kao što ni ova vina nisu postojana ni spremljena za dugo 
odležavanje, ali u ovom trenutku iskazuju pun potencijal grožđa. 
Što neko reče, svi ovi ljudi su uglavnom završili poljoprivrednu 
školu na Bukovu, odrasli su u vinogradima, znaju sve o grožđu, a 
vinogorje je takvo da daje savršen proizvod. Od tog grožđa samo 
namerno grešeći možeš da ne napraviš vrhunsko vino i to jeste 
glavni razlog zbog koga ova manifestacija mora imati budućnost.

- Želimo da manifestacija postane tradicionalna, da prikažemo 
ostatku Srbije mogućnost proizvodnje kvalitetnog vina u Rečkoj. 
Upravo se završava komasacija, kreće ukrupnjavanje poseda i biće 
dosta zemlje koja trenutno stoji prazna. Otvara se mogućnost za 
neke nove proizvođače grožđa da dođu i ovde podignu svoje vino-
grade – objašnjava Dejan Mikić i dodaje – Mi ovde možda u neku 
ruku i jesmo na kraju sveta ali za proizvodnju vina to nije bitno, jer 
ne pravimo mi kifle pa ako ne isporučimo ujutru, pokvariće se.

Samo treba motivisati ljude da krenu u proizvodnju kvalitetnijih 
vina  – siguran  je Dejan – pomoći im da to rade u ovakvoj sredini. 
Posao je pomalo nezahvalan jer uvek postoji sujeta, lično sam po-
nudio u okviru manifestacije ljudima da dođu i uzmu boce, koliko 
god kome treba samo da ne bude bidona i opranih flaša sa vinom 
na tezgama. Nažalost niko nije prihvatio ali su svi zaista već imali 
neku spremnu ambalažu, uzalud sam se plašio. Sa druge strane 
postoji nedostatak mogućnosti za brži napredak. Ljudi koji se da-
nas bave poljoprivredom nemaju novca da investiraju a prisutan je 
i nedostatak ideja. Ali za ovu priliku svi su se svojski potrudili.

Znate – dodaje Dejan – od početka mora da se radi kako valja i 
možda jeste bilo nekih sitnih propusta, ali ništa strašno što ne može 
da se popravi. Voleo bih da za neku sledeću priliku dobijemo bolji 
put do sela. Stvar je u tome da na kraju sela završava opština Ne-
gotin a počinje Zaječar i onda bi tu temu trebalo progurati bukvalno 
u dve opštine. Ali videli smo ovde, oseća se neka pozitivna energi-
ja, mirnoća, jedna brzina manje nego u urbanim sredinama. To je 
ono što želimo da objasnimo i ponudimo, a ja sam svime viđenim 
zbilja više nego zadovoljan.

FESTIVAL VINA POKAZAO 
VELIKE MOGUĆNOSTI 

KRAJINSKOG VINOGORJA
Dečiji folklorni festival “Dani dijaspore” održan je nedavno u 

Domu kulture u svilajnačkom selu Vojska, rodnom mestu Stevana 
Sinđelića legendarnog junaka iz I srpskog ustanka. Na manifesta-
ciji koju je organizovao KUD “Stevan Sinđelić Vojska” u saradnji 
sa opštinom Svilajnac, a sufinansiralo Ministarstvo spoljnih poslova 
Republike Srbije – Uprava za saradnju sa dijasporom i Srbima u 
regionu, gostovali su folklorni ansambli iz Plažana, Crkvenca, Ba-
točine, Stepojevca i Smilovca. 

Interesovanje za ovaj folklorni događaj bilo je veliko, pa je u 
sali bilo oko 300 ljudi koji su sa pažnjom pratili igre i pesme iz svih 
krajeva Srbije, od Šumadije, preko Gornje Resave, Levča, Trsteni-
ka, do Pirota. U muzičkom delu programa melodijama na harmo-
nici predstavio se talentovani harmonikaš i učenik Muzičke škole 
Ognjen Radovanović iz Crkvenca. Kao iznenađenje večeri pesnik 
Aleksandar Saša Pešić iz Dublja pročitao je stihove koje je napisao 
inspirisan bratimljenjem folklornih ansambala iz Vojske i Crkvenca.

Društvo je osnovano pre dve godine. Broji 48 članova dečijeg 
ansambla i 37 ćlanova izvođačkog ansambla. Dečiji ansambl oku-
plja decu iz četiri susedna sela. Pored Vojske tu su deca iz Radosi-
na, Macevca, Bresja i Rajkinca. Za dve godine postojanja izvođački 
ansambl ima četiri koreografije kao i dečiji ansambl. Dečiji ansambl 
je učestvovao na prvoj smotri dijaspore u Vrnjačkoj Banji igrajući u 
revijalnom delu i pobrali su velike aplauze publike i žirija.

Za dve godine postojanja društvo je učestvovalo na svim mani-
festacijama u okviru Kulturno zabavnog leta u organizaciji Opštine 
Svilajnac i na mnogim manifestacijama po Srbiji.

- Manifestacija ,,Dani dijaspore” zamišljena je da se na neki 
način zahvalimo našim meštanima koji žive u dijaspori, a rodom 
su iz sela Vojska, Macevac, Radosin, Bresje. Njihova deca igraju 
u našem društvu, pa da dođu i vide šta njihova dečica igraju, kako 
napreduju svakog dana, ne samo kao folkloraši već i kao ljudi. Sve 
su zreliji, pametniji. Vraćamo im kroz folklor sve one vrednosti koje 
su nažalost godinama unazad zapostavljene. Ova manifestacija 
ima za cilj i da oživi tradiciju, neguje kulturno nasleđe i omogući 
deci da se izraze kroz igru i pesmu, rekao je za Zavičaj Ivan Brčina, 
predsednik KUD “Stevan Sinđelić Vojska”.

 DEČIJI 
FOLKLORNI FESTIVAL 

“DANI DIJASPORE”

U SVILAJNAČKOM 
SELU VOJSKA ODRŽAN
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Legenda kaže sa u na Miroč planini rujno vino pili Kraljević Mar-
ko i Miloš Obilić. Rujnim vinom ih je služila vila Ravijojla. To je po-
znato, ali šta su jeli, e to nije spomenuto. Da su bili krajem septem-
bra na Miroču, sigurno bi i oni probali miročki gulaš koji su spremali 
takmičari prve međunarodne manifestacije „Zalogaj istoka“, koju je 
organizovao Staniša Kržanovic Pr vlasnik nacionalnog restorana 
Miročanac, uz veliku pomoć svog unuka Miloša.

Gosti su opijeni mirisom koji se širio iz petnaest kotlića nestrplji-
vo čekali da probaju i uživaju u ovom sjajnom jelu koje su spremali 
vešti kuvari. Recepte za pripremanje, svako je čuvao za sebe, mo-
treći pažljivo ispod oka, da neko drugi ne zapisuje ili snima dodava-
nje „tajnih sastojaka“ za poboljšanje ukusa. 

Dok su gosti i žiri čekali da 
se gulaši dobro ukrčkaju, šetali 
su i razgledali tezge na kojima 
su bili izloženi i drugi proizvodi 
ovog kraja, kao što su med, sir , 
da gucnu sjajne prirodne doma-
će rakije i uživaju rukotvorinama.

Žiri su činili ugledni akade-
mik, prof. dr Rodoljub Čučulo-
vić, Dragiša Stefanović poznati 
šef kuvar, Nikola Mandić vlasnik 
čuvenog niškog restorana „Ame-
rikanac“ i Goran Radivojević 
nastavnik veština na Katedri za 
gastronomiju Departmana za 
geografiju, turizam i hotelijer-

stvo, Prirodno-matematičkog fakulteta, Univerziteta u Novom Sadu.
Poseban gost manifestacije bila je i Ančica Dimitrijević predsed-

nica Udruženja ugostiteljskih i turističkih poslenika „Zoran Miraše-
vić“ Niš, koja je nadahnuto vodila program.

Posle dugog većanja i probanja svih gulaša žiri kojim je predse-
davao Rodoljub Čučulović koji je želeo da da svoj doprinosu razvo-

ju turizma na Miroču i uvaži poznatog ugostitelja Stanišu Kržano-
vića, inače dvostruki vitez vina i Vitez gastronomije za jugoistočnu 
Evropu saopštio je rezultate koji su sa nestrpljenjem iščekivani.

Bronzane medalje su osvojili: Kauboji iz Negotina, Mi-
ljan Ilić, Čedomir Gušatović, Vladimir Pavlović i Zlatimir 
Adamović.

Srebrnim medaljama su se okitili Amigosi, Dragiša Ćor-
ćević, Vulsa Kladovo, Adrijana Miletić i Momir Maksimović.

Zlatne medalje za najbolje gulaše osvojili su 3. mesto 
Udruženje Vredne Vlajne, 2. mesto Dejan Milenković - Fe-
mily food  i 1. mesto Aleksandar i Radmila Miljković koji su 
i ovogodišnji apsolutni  šampion.

Kulinarska Federacija Srbije (KFS) (udruženje profesio-
nalnih kulinara Srbije),  za odličnu organizaciju dodelila je 
posebne zahvalnice Staniši Kržanoviću i njegovom unuku 
Milošu Kržanoviću, učeniku generacije u Ugostiteljsko tu-
rističkoj školi u Vrnjačkoj Banji.

- Ovo je prva ovakva manifestacija koju smo organizovali. Pre-
ma razumevanju koje ste nam pružili i prema odzivu sigurno je da 
neće biti. Hvala na ukazanom poverenju i nadam se da ste svi za-
dovoljni kazao je legendarni miročki ugostitelj Staniša Kržanović, 
zahvaljujući se na priznanju i brojnim gostima.

- Kada nešto voli čovek daje 
svoj maksimum. U moj restoran 
dolaze gosti sa namerom. Dugo 
smo bili „slepo crevo“, sada, 
kada smo tranzitni, lakše je. Svi 
članovi moje porodice radimo, 
a ja još uvek imam snage, volje 
i ljubavi i stalno nešto ulažem, 
radim prepravke na restoranu. 
Turisti kod nas dolaze zbog 
prebogate vlaške kuhinje i sta-
rinskih jela: vlaške mućkalice, 
seljačkog mesa, pastrme, kača-
maka, jagnjetine u mleku, čarbe 
od kopriva, pite od zelja, kao i 
mnogo drugih jela od sastojaka direktno iz prirode koja se nalaze 
na tanjiru našeg restorana. Kada ima ljutenica pravimo salatu od 
njih, kada ima vrganja pravimo gulaš, salatu, od lisičarki isto tako, 
koristimo bilje u sezoni, za koji je pravi ekspert moj unuk Miloš, 
dodaje sa ponosom Staniša.

Naravno, da nije izostala ni muzika pa su se gosti dobro zaba-
vili uživajući uz odlična jela i poznata rujna vina Ključa i Negotin-
ske krajine. Oni koji nisu bili ove godine, puno su propustili ove, ali 
dobar provod i uživanje mogu nadoknadi iduće godine poručili su 
Staniša i Miloš Kržanović izuzetni ugostitelji i sjajni domaćini.

Nama ostaje samo da dodamo kapa dole za izuzetno uspešno 
organizovanu manifestaciju  „Zalogaj istoka“ i poželimo još uspeha 
u budućem radu.

MIROČKI “ZALOGAJ ISTOKA” 
ZA PROBIRLJIVE 
SLADOKUSCE, 

LJUBITELJE PRIRODE 
I ČISTOG VAZDUHA
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Uspešni industrijalac i jedan od najbogatijih ljudi u Kraljevini Ju-
goslaviji, Ilija – Ika Panić, poput nemačkog zaštitnika Jevreja Šind-
lera, spasavao sigurne smrti na desetine zatočenika Gestapoa i 
Specijalne policije. Iako nevin, osuđen je zbog „saradnje sa okupa-
torom“. Potomak Karađorđevog smederevskog vojvode Janka Đu-
rđevića Šiška, člana Praviteljstvujuščeg sovjeta i Zemaljskog suda, 
sestrić proslavljenog kompozitora Stevana Stojanovića Mokranjca, 
Ilija se rodio u Negotinu, 20. jula 1884. godine.

Posle završenih šest razreda negotinske gimnazije, godine 
1901, sin imućnog trgovca i vinogradara i člana Negotinskog pe-
vačkog društva, Krste Panića, stupio je u 34. klasu pitomaca Vojne 
akademije. U čin pešadijskog potporučnika proizveden je po zavr-
šenom školovanju 1905. godine, kada je dobio i prvu vojnu službu 
u 13. pešadijskom puku „Hajduk Veljko“, u rodnom Negotinu. Pet 
godina kasnije oženio se Zorkom, ćerkom uglednog građevinskog 
inženjera Mihaila Valente. Posle ženidbe, Ika Panić je, sa svojim 
pukom u sastavu Timočke divizije prvog poziva, učestvovao u po-
znatoj Sremskoj ofanzivi u septembru 1914. godine.

Pri forsiranju Save iz stroja 
je bilo izbačeno 6.500 srpskih 
i 2.000 austrougarskih vojnika. 
Ika Panić, dobar plivač, nije 
hteo da napusti svoju četu do 
poslednjeg trenutka. I tako je 
bio zarobljen. Naredne četiri 
godine, sve do kraja rata, pro-
veo je u logorima „Jakob Haza“ 
i „Gredig“.

Po povratku iz zaroblje-
ništva 1918, postavljen je za 
vojnog komandanta Trbovlja, 
Zagorja i Hrastnika. Umoran od 
rata, sa ambicijom da se okuša 

u civilnim poslovima, zatražio je da bude demobilisan i penzioni-
san. Imao je samo 36 godina kad je napustio vojnu službu, u činu 
rezervnog potpukovnika.

S ortacima, uz pomoć nevelike ušteđevine i nasledstva, ostalog 
od oca – trgovca vinom, otvorio je svoju prvu malu ciglanu u Sre-
mu. U razrušenoj zemlji, koja je dvadesetih godina ušla u fazu pole-
ta, potrebe za građevinskim materijalom bile su sve veće. Panićeve 
cigle i crepovi ugrađivani su u bezbroj novih zgrada u Beogradu i 
mnogim drugim mestima širom povećane kraljevine. Njegove cigle 
našle su se i kao njegova ktitorska donacija u zidovima tri beograd-
ske crkve – svete Petke na Kalemegdanu, Bogorodičinog pokrova 
i svetog mučenika Lazara.

Poslovi su se granali, ulagao je novac u industrijska preduzeća, 
zastupao nemačku industriju i bugarske privrednike, trgovao, ku-
povao zemlju, podizao i opremao parne mlinove, sticao sve veće 
bogatstvo u novcu, nekretninama, tehničkoj opremi… Dvadeset 
godina u njegovom životu bio je ispunjen poslovnim uspesima.

On je bio demobilisani junak Prvog svetskog rata, ali i čovek sa 
isprepletanim vezama u Evropi. Godinama je zastupao nemačku 
automobilsku industriju u Jugoslaviji, imao je poslovne veze u Bu-
garskoj, Češkoj, Francuskoj… Taj i takav čovek, ne mnogo pričljiv, 
ali jake volje, podržavao je antinemačko raspoloženje i, čak je fi-
nansijski pomagao levičarima. Bio je veliki anglofil, 

Ima pouzdanih dokaza da je pripadao masonskim ložama „Pre-
porođaj“ i „Sloga, rad i postojanstvo“.

Ulazak nemačkih trupa u okupirani Beograd bio je za Iliju – Iku 
Panića, kao i za mnoge druge protivnike Hitlerovih nacističkih ideja, 
početak perioda novih iskušenja i muka. Povukao se, izbegavao 

susrete, zatvoren u svom stanu u Ulici kneginje Ljubice. Ali, već 26. 
aprila 1941, agenti Gestapoa su zakucali na njegova vrata.

Iliju Panića se našao na njihovom spisku kao anglofil i prijatelj 
bugarske levičarske opozicije, pod sumnjom da je bio blizak Inte-
lidžens servisu i Kominterni. Bio je sproveden u Beč, a potom u 
Salcburg, a posle dva i po meseca, 8. jula iste godine pušten je iz 
zatvora. Svestan da je izložen prismotri, i stalnoj opasnosti, Ika Pa-
nić je tokom rata nastojao da bude neutralan, to jest da javno održi 
ekvidistancu kako prema kolaboracionistima i vladi Milana Nedića, 
tako i prema partizanskom i ravnogorskom pokretu.

To ga, međutim, nije spasilo hapšenja posle oslobođenja.
Panić je proveo u zatvoru punih sedam meseci (od 23. maja do 

28. decembra 1946) pre nego što je podignuta „optužnica“, a onda 
je osuđen na „kaznu lišenja slobode s prinudnim radom u trajanju 
od 18 meseci, na gubitak političkih i pojedinih građanskih prava, 
izuzev roditeljskih prava, u trajanju od jedne godine, i na konfiskaci-
ju celokupne imovine”. Žalio se Višem vojnom sudu Treće armijske 
oblasti. Nova presuda je bila poražavajuća: kazna je povećana na 
tri godine zatvora! Pušten je sedam meseci pre isteka kazne na 
intervenciju generala i diplomate Vlade Popovića.

Ika Panić je 18. juna 1949. dobio rešenje Povereništva za sta-
nove IONO Prvog rejona u Beogradu da mu se određuje mesečna 
zakupnina za deo sopstvenog stana od jedne dodeljene sobe u 
visini od 330 dinara mesečno! Nezaposlen i star, pošto je istekao 
period gubitka građanskih prava na koji je bio osuđen, Panić se 8. 
avgusta 1951. obratio Upravi za socijalno staranje NRS s molbom 
da se donese načelna odluka o njegovom pravu na penziju. Iako 
je imao mnogo godina radnog staža, velike zasluge i godine u ko-
jima se ništa novo ne počinje, bio je odbijen. Između 1952. i 1956. 
sve do sudnjeg časa, preživljavao je zahvaljujući pomoći koju su 
mu slali predratni poslovni prijatelji – Austrijanac August Vesten i 
Nemac Jozef Pfajfer.

Posle izdržane kazne, godine 1954. obratio se pismom pred-
sedniku FNRJ Josipu Brozu Titu, s molbom da se sudski postupak 
obnovi, kako bi s njegovog imena bila skinuta ljaga.

Pozivajući se na svoje intervencije kod Nedićeve vlasti, Panić 
je, između ostalog, napisao: „To nisu bila obična zauzimanja i inter-
vencije za svoje prijatelje, rođake i poznanike, već je to imalo vid 
jednog organizovanog i požrtvovanog rada i zalaganja. Ovo sam 
činio mahom preko upravnika grada i šefa Državne straže Dragog 
Jovanovića, koga sam poznavao odranije.“

Uvređen, kao čovek koji je spasao sigurne smrti desetine suža-
nja, on u pismu Titu dalje podvlači: “… To me primorava da izađem 
iz svoje skromnosti, pa moleći za izvinjenje, izjavljujem sa puno 
časti i ponosa: a) da nijedan Beograđanin, koji je okupaciju preži-
veo, nije od Nemaca toliko proganjan, unižavan i zatvaran bio kao 
što sam ja; b) da se nijedan od Beograđana nije toliko zalagao za 
progonjene i zatvarane po liniji NOP-a, koliko sam ja to činio; c) da 
nijedan od Beograđana nije bio toliko izdašan u pružanju materijal-
ne pomoći potrebitim, oskudnim i siromašnim, koliko sam ja to bio. 
Sve ću ovo dokazati svedocima i dokazima…”.

Svedoci su u većini okrenuli leđa svom spasiocu, valjda i sami 
zastrašeni represijama nove vlasti. Od 148 uhapšenih studenata, 
gimnazista, činovnika, radnika, intelektualaca, umetnika, sudija, 
zemljoradnika, čija je imena Panić priložio uz pismo Titu, a kojima 
je rodoljubivi čovek pomogao ili pokušao da pomogne, samo neko-
licina je stala na njegovu stranu.

Ilija – Ika Panić, umro je 9. novembra 1956. godine.
A posle višegodišnje pravne borbe njegovih unuka, tek krajem 

2010. godine ukinute su presude kojima je Ilija K. Panić 1947. go-
dine suđen za saradnju sa okupatorom.

SPASAO JE TOKOM OKUPACIJE 
148 GRAĐANA, ALI MU JE 

POSLE RATA ODUZETA IMOVINA, 
A ON OTERAN U ZATVOR

                               Jul 2023.
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